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ЛОТОС ЕНДІ 
ГҮЛДЕМЕЙ МЕ?

АҒАШ КЕСЕМІН ДЕП 
АЖАЛ ҚҰШТЫ
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Алматы сияқты тау бөктерінің 
немесе Көкшетау сынды көк орай 
табиғаттың ортасында орналаспа-
са да, Атырауда табиғаттың талғап 
берген таңғажайыптары бар. 
Өркениеттің бірде-бір ізі түспеген 
Тұздыкөл, әлем мойындайтын 
ғажайып сұлулық – лотос алқабы. 

Жамбыл облысы Байзақ ауданын-
дағы  мектеп жұмысшысының 
ағаш кесемін деп ажал құшқаны 
жұрттың жағасын ұстатты. 
51 жастағы техникалық қызметкер 
Талап Арунов мектеп ауласын-
дағы ағашты бұтаймын деп құлап, 
көз жұмған.

Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаев Ресейдің Қауіпсіздік 
Кеңесінің хатшысы 
Сергей Шойгуды қабылдады.

Кездесуде Қазақстан мен Ресейдің түрлі бағыт-
тағы екіжақты серіктестігі және �ңірлік қауіпсіздік 
бойынша ынтымақтастық мәселелері талқыланды.

– Сіздің сапарыңыз екі ел арасындағы ынты-
мақ тастықты нығайту тұрғысынан аса маңызды деп 
санаймын. Қарым-қатынасымыз қарқынды да мып 
келеді. Бұл ретте Ресей Федерациясы Пр е зиденті-
нің былтыр қараша айында Қазақстанға жасаған 
мемлекеттік сапары айрықша мәнге ие. Елдері-
міз дің экономикалық байланыстары табысты іл-
ге рілеп келе жатыр. 171 жоба бойынша уағдалас-
тық қа қол жеткіздік. Оның ішінде 50-ден астам 
жо ба жүзеге асырудың соңғы кезеңіне жетті. Бү-
гін де Ресей Қазақстан экономикасының негізгі 
ин  весторларының біріне айналды. Мемлекеттері-
міз дің құқық қорғау органдары, әскери ведом-
ст во ларының арасындағы байланыс та ойдағыдай 
�ркендейді деп санаймын. Менің ойымша, Сіздің 

са парыңыз екіжақты ықпалдастығымызға шолу 
жа сап, �зара іс-қимылдың жаңа бағыттары бойын-
ша келісімге келуге оңтайлы мүмкіндік береді, – 
деді Мемлекет басшысы.

Қасым-Жомарт Тоқаев Ресей Президенті 
Вла димир Путинге сәлем жолдады.

Ресей Қауіпсіздік Кеңесінің хатшысы кездесуге 
және �ңірлік қауіпсіздікке қатысты �зекті мәселе-
лерді талқылауға мүмкіндік жасағаны үшін Қазақ-
стан Президентіне алғыс айтты.

– Бауырлас халықтарымыздың, елдеріміздің 
ара сында қалыптасқан қарым-қатынасқа үнемі 
жо ғары деңгейде қолдау к�рсетіледі. Тауар айна-
лы мы мен бірлескен жобалардың ауқымы қомақ-
ты. 9рине, біздің байланыстарымыз тек екіжақты 
қарым-қатынаспен шектелмейді. Біз Шанхай 
ынтымақтастық ұйымы, ҰҚШҰ, ТМД және ЕАЭО 
ая сында белсенді жұмыс атқарып келеміз. Қазақ-
станның бастамасымен қолға алынған жобалар 
табысты әрі белсенді іске асырылып жатыр, – деді 
Сергей Шойгу.

Кездесуде екі елдің қауіпсіздік саласындағы 
ық палдастығының тиімділігін арттыру мәселесі 
қарастырылды.

Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаев Астанаға 
ресми сапармен келген 
Тәжікстанның Сыртқы істер 
министрі Сироджиддин 
Мухриддинді қабылдады.

Кездесуде Президент Қазақстан мен Тәжікстан 
арасындағы қарым-қатынас барлық бағыт бойын-
ша оң қарқынмен дамып келе жатқанын атап �тіп, 
стратегиялық серіктестікті одан әрі нығайтудың 
мәні зор екенін айтты.

Мемлекет басшысы былтыр қол қойылған 
Одақтастық қатынастар туралы шарт Астана мен 
Душанбенің сан қырлы және табысты ынтымақтас-
тығының маңызды кезеңі болғанын еске салды.

– Біз Тәжікстанмен достыққа құрылған қаты-
нас тарды жоғары бағалаймыз. Екі елдің арасында 
ше шімін таппаған ешқандай мәселе жоқ. Қазақ стан 
жұртшылығы бауырлас тәжік халқына ерекше 
ықылас танытады. Елдеріміз әрдайым бір-біріне 
қол  дау к�рсетіп келеді. Бұл екіжақты байланысты 
бел  сенді дамытуға ұмтылысымыздан да байқала-
ды, – деді Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаев Тәжікстан Президенті 
Эмомали Рахмонның қазақ-тәжік ынтымақтас-
тығын арттыруға қосқан теңдессіз үлесіне айрықша 
назар аударды.

Сироджиддин Мухриддин тәуелсіздік жыл-
дарында Қазақстан мен Тәжікстан �зара тиімді 
ықпалдастық орнатқанын, ол бауырлас халықтар-
дың мүддесі үшін достық пен одақтастық рухында 
ұдайы дамып келе жатқанын жеткізді.

– Тәжікстан Қазақстанмен арадағы бауыр лас-
тық әрі тығыз байланысты ерекше құрмет тұтады. 
Сіздің ел – біздің маңызды серіктесіміз. Екіжақты 
ын тымақтастықтың барлық бағыты бойынша �з-
а ра түсіністік бар. Екі ел қатынастары үшін былтыр 
айтулы жыл болды, ықпалдастығымыз одақтастық 
деңгейіне к�терілді, – деді министр.

Тәжік дипломаты Қасым-Жомарт Тоқаевқа 
Пре зидент Эмомали Рахмонның сәлемін жеткізіп, 
тә жік тарапының Қазақстанмен жан-жақты ын-
тымақтастықты одан әрі тереңдетуге бейіл екенін 
растады.

9ңгімелесу барысында бұған дейін жоғары 
дең гейде қол жеткізілген уағдаластықтарды жүзеге 
асыру мәселелері қарастырылды. 9сіресе, эко-
номика, сауда, транзит, цифрландыру, білім және 
мәдениет салаларындағы ықпалдастықты нығайту 
перспективасына айрықша мән берілді.

Қасым-Жомарт Тоқаев пен Сироджиддин 
Мухриддин �ңірлік қауіпсіздік, су-энергетика 
сала сын дағы серіктестік, сонымен қатар Орталық 
Азия ның орнықты дамуын қамтамасыз етуді к�з-
дейтін бірлескен шаралардың жай-күйін тал қы-
лады.

ЕКІ ЕЛ ҚАРЫМ-ҚАТЫНАСЫ 
ҚАРҚЫНДЫ ДАМЫП КЕЛЕДІ

СЕРТИФИКАТ – СОР, 
КӘСІПКЕР ҚОР БОЛМАСЫН ДЕСЕК...

ӨҢІРЛІК ҚАУІПСІЗДІКТІҢ 
ЖАЙ-КҮЙІН ТАЛҚЫЛАДЫ

Өз кәсіпкерін қолдамаған мемлекетке өз-
генің кәсіпкеріне қол жаюға тура келеді. 
Бұл тұрғыда бизнес те мемлекетқұраушы 
ұстындардың бірі. Ал жергілікті кәсіпкерлікті 
қолдаудың қуатты құралы импорталмасты-
ру болса керек. Елімізде ол «қазақстандық 
мазмұн» аталатын тетік арқылы жүзеге асы-
рылады. Оның аясында өнімдердің отандық 
екенін СТ-КZ және индустриалдық серти-
фикаттар растайды. Енді Үкімет олардан бас 
тартпақ. Өйткені бұлар алаяқтық мақсатында 
жиі қолданылады.
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Елорданың тап ірге сінде 
ор на ла сып, «аста налық» об-
лыс аталғанымен, Ақмола 

об лы сын да да ақ халатты абзал 
жан  дар аса тапшы. Жергілікті әкімқаралар-

мен кадрдың жет кі лік  сіздігін ше шу ге бағытталған 

ұм тылыстар бол ғанымен, «баяғы жартас сол жартас» күйі 
қал ған.  Жер  гілікті бюджет қоржынынан болашақ дәрігер 
ма  мандарын оқытуға б�лінген грант тар бірнеше жыл дың 
жүзі болға нымен, �ңірдегі кадр тапшылығының түйінін 
тар қата алар емес. 

Бас ауырып, балтыр сыздағанда көпшіліктің дертіне шипа іздеп, сандалатыны 
рас. Мемлекеттік емдеу мекемелерінде білікті дәрігер-

лердің жеткіліксіздігінен ақылы емдеу мекемелерінің та-
балдырығын тоздырып жүрген халықтың қарасы көп. Бар 
тапқан-таянғанын жаны мен тән саулығы үшін, міндетті 
медициналық сақтандыруға жалақысынан жырмалап ай 
сайын жарна төлеп тұрса да, ақылы медицинаға  жүгінуге 
мәжбүр. Басқа амалы да жоқ.  Түйткілді мәселе көптен бері 
талай мінберден көтерілгенімен, тоң болып қатқан мәселе 

жіби қойған жоқ. Керісінше, жыл санап қалыпты әрі үйреншік-
ті жағдайға айналып бара жатқандай көрінеді... 

Елорданың тап ірге сінде
ор на ла сып, «аста налық» об-
лыс аталғанымен, Ақмола

об лы сын да да ақ халатты абзал
жан  дар аса тапшы. Жергілікті әкімқаралар-

мен кадрдың жет кі лік  сіздігін ше шу ге бағытталған

ұм тылыстар бол ғанымен, «ба
қал ған.  Жер  гілікті бюджет қо
ма  мандарын оқытуға б�лінге
жүзі болға нымен, �ңірдегі ка
тар қата алар емес.

Бас ауырып, балтыр сыздағанда көпшіліктің дертіне ши
рас. Мемлекеттік емдеу мекемел

лердің жеткіліксіздігінен ақылы ем
балдырығын тоздырып жүрген халы
тапқан-таянғанын жаны мен тән с
медициналық сақтандыруға жалақ
сайын жарна төлеп тұрса да, ақылы
мәжбүр. Басқа амалы да жоқ.  Түйткіл
талай мінберден көтерілгенімен, тоң

жіби қойған жоқ. Керісінше, жыл санап қ
ті жағдайға айналып бара

ЖҰРТ ӘБІГЕР,

ЖЕТІСПЕЙДІ ДӘРІГЕР

(Жалғасы 5-бетте)
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АҚПАРАТ

Сенат Спикері қазіргі таңда Қазақстан мен 
Қытай арасындағы қарым-қатынас жан-жақты 
мәңгі стратегиялық серіктестіктің бұрын-соңды 
болмаған деңгейге жеткенін атап �тті. Сондай-ақ 
Мәулен "шімбаев елші Хань Чуньлиннің дипло-
матиялық миссиясы екіжақты ынтымақтастықтың 
жаңа «Алтын дәуірімен» тұспа-тұс келгеніне назар 
аударып, мұның символдық мәні зор екенін тілге 
тиек етті және алдағы уақытта к�пжақты байланыс 
одан әрі нығая түсетініне сенім білдірді. Сұхбат 
барысында қазақ-қытай ынтымақтастығын арт-
тыруда екі ел басшыларының достық қарым-қа-
тынасы шешуші р�л атқарып отырғаны және 
соның арқасында бүгінде маңызды келісімдерге 
қол жеткізілгені с�з болды.

«Елдеріміздің басшылары арасындағы тығыз 
және сенімді диалог стратегиялық серіктестікті 
нығайту жолында айрықша р�л атқарады. Жоғары 
деңгейдегі тұрақты кездесулер мен �зара сапар-
лардың нәтижесінде маңызды келісімдер жасалды 
және бірқатар перспективалы екіжақты құжаттарға 
қол қойылды. Осындай қарқынның арқасында 
Қазақстан мен Қытай арасындағы қарым-қатынас 
дамудың жаңа «алтын дәуіріне» қадам басып отыр. 
Біздің басты міндетіміз – Мемлекет басшылары 
деңгейінде қол жеткізілген уағдаластықтарды 

тиімді іске асыруға ықпал ету», – деді Мәулен 
"шімбаев.

Кездесуде тараптар жаһандық және �ңірлік күн 
тәртібіндегі �зекті мәселелер бойынша Қазақстан 
мен Қытайдың ұстанымдары ұқсас екеніне тоқтал-
ды. Сондай-ақ парламентаралық, БҰҰ, ШЫҰ, 
А7СШК сияқты халықаралық және �ңірлік 
ұйымдар аясындағы �зара іс-қимыл шеңберінде 
жаһандық даму және жалпыға бірдей қауіпсіздік 
пен бейбітшілікті қамтамасыз ету ж�ніндегі 
бірлес кен бастамаларға мән берілді.

Сонымен қатар Сенат Т�рағасы елші Хань 
Чуньлинге Қазақстан Президенті Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың бастамасымен елімізде жүргізіліп 
жатқан реформалар ж�нінде айтып берді. Ол �з 
с�зінде Мемлекет басшысының �ңірлерді дамы-
туға және ұлттық экономиканы әртараптандыруға 
арналған бастамаларына егжей-тегжейлі тоқта-
лып, қолға алынған реформалардың стратегиялық 
маңызына назар аударды.

7з кезегінде елші белсенді �зара іс-қимыл үшін 
алғыс білдіріп, Қазақстанда жүргізіліп жатқан 
қоғамдық-саяси жаңғыртуларды жоғары бағала-
ды. Сондай-ақ Қазақстан мен Қытай арасындағы 
ынтымақтастықты одан әрі нығайтуға мүдделі 
екенін жеткізді.

СЕНАТ ТӨРАҒАСЫ 
ҚЫТАЙДЫҢ ҚАЗАҚСТАНДАҒЫ 
ЕЛШІСІМЕН КЕЗДЕСТІ
Парламент Сенатының Төрағасы Мәулен Әшімбаев таяуда еліміздегі 

дипломатиялық миссиясы басталған Қытай Халық Республикасының 
Қазақстандағы Төтенше және өкілетті елшісі Хань Чуньлинмен кездесті. Тәуелсіз Мемлекеттер Достастығына қаты-

сушы мемлекеттердің сыбайлас жемқорлыққа 
қар сы іс-қимылдағы ынтымақтастығы туралы 
ке лісім 2022 жылы 14 қазанда Астана қаласында 
жа салды. Сыбайлас жемқорлыққа қарсы іс-қимыл 
агенттігі т�рағасының бірінші орынбасары Ұлан 
Сарқұлов келісім ынтымақтастықты бірнеше 
ба ғыт бойынша кеңейтуді к�здейтінін, атап айт-
қанда, сыбайлас жемқорлықтан түскен кірістерді 
іздеу және қайтару бойынша ынтымақтастықты 
арттыру қарастырылғанын атап �тті.

– Бұған сыбайлас жемқорлық қылмыстары 
туралы істер бойынша жәрдем к�рсету, бірлескен 
жедел-іздестіру іс-шараларын жүргізу, сыбайлас 
жемқорлық қылмыстарын жасаған адамдарды 
ұстау және беру, арнайы ақпараттық жүйелерді 
құру және пайдалану кіреді, – деді Ұ.Сарқұлов. 

Заң жобасы бойынша жұмыс тобының жетек-
шісі Ерболат Саурықов қосымша баяндамасында 
келісімге қосылған елдер Армения, Беларусь, 
Қазақстан, Қырғызстан, Ресей, Тәжікстан, 7збек-
стан – Сыбайлас жемқорлыққа қарсы іс-қимыл 
ж�ніндегі мемлекетаралық кеңеске мүше екенін 
айтты.

– Мемлекетаралық кеңестің салалық ын-
тымақтастық органы �з құзыреті шеңберінде 
іс-қимылдарды ұйымдастыру мен үйлестіруді 
қамтамасыз етуге арналған. Сондай-ақ сыбай-
лас жемқорлыққа қарсы іс-қимыл саласындағы 
келісімге қатысушы елдердің міндеттемелерін іске 
асыруға және халықаралық ұйымдармен, олардың 
құрылымдарымен �зара қарым-қатынас орнатуға 
бағытталған, – деді Е.Саурықов.

Депутаттың айтуынша, құжатты қабылдау 
жоғарыда аталған халықаралық органның қыз-
метін жүзеге асыруға ықпал етіп, сыбайлас жем-
қорлыққа қарсы іс-қимыл саласында к�пжақты 
әріптестік шеңберін кеңейтуге ықпал етеді.

Талқылау қорытындысы бойынша депутаттар 
келісімді ратификациялап, Сенаттың қарауына 
жолдады.

Сонымен қатар Мәжіліс Біріккен Ұлттар 
Ұйымының б�луді бақылау ж�ніндегі күштеріне 
(UNDOF) ресурс ұсынатын Қазақстан Республи-
касының Үкіметі мен Біріккен Ұлттар Ұйымы 

арасындағы �зара түсіністік туралы меморандум 
мен келісімді ратификациялады. Халықаралық 
құжаттардың нормаларымен Қорғаныс ми-
нистрінің тәрбие және идеологиялық жұмыс 
ж�ніндегі орынбасары Шайх-Хасан Жазықбаев 
таныстырды.

 – Миссияға қатысу үшін қазақстандық персо-
нал мен мүлікті ұсынудың әкімшілік, логистика-
лық және қаржылық шарттарын белгілейтін негізгі 
Меморандумға 2024 жылғы 14 ақпанда қол қойыл-
ды. 2024 жылғы наурыздан бері 139 әскери қызмет-
ші мен 26 бірлік әскери техникадан тұратын Ұлт-
тық контингент Голан биіктігіндегі бітімгершілік 
миссияға жіберілді. Оның мақсаты – Израиль мен 
Сирия арасындағы татулықты қолдау, сондай-ақ 
Израиль мен Сирия әскерлерінің б�лінуін бақылау 
мен қадағалау, – деді Ш.Жазықбаев.

БҰҰ Қазақстанға аталған миссияға қатысқаны 
үшін жылына шамамен 5 миллион АҚШ доллары 
к�лемінде т�лем жасайды. Оның шамамен 2,4 
млн АҚШ доллары – жеке құрам т�лемі, қалған 
2,6 млн АҚШ доллары – техниканы, қару-жарақ 
пен мүлікті жалға алғаны үшін т�ленеді. Бұл ретте 
әр бітімгер әскери қызметшіге айына 1 448 АҚШ 
доллары к�лемінде м�лшерлеме бекітілген.

 БҰҰ-мен қаржылық мәселелерді реттеу мақ-
сатымен меморандумға қосымша келісім жасалды. 
Ол БҰҰ-дан түсетін т�лемдерді екі банктік шотқа 
б�луді қарастырады. Осылайша, жеке құрамның 
ақшасын әскери қызметшілер алады, ал мүліктің 
ақшасы мемлекеттік бюджетке түседі.

 Жұмыс тобының жетекшісі Константин 
Авершин қосымша баяндамасында ратификация-
ланған құжаттар мемлекеттің "скери доктри-
насында белгіленген мақсаттар мен міндеттерге 
сәйкес келетінін атап �тті. Оның негізгі бағыт-
тарына БҰҰ аясында халықаралық қауіпсіздік 
саласындағы ынтымақтастықты нығайту, оның 
ішінде бітімгершілік іс-шараларға қатысу кіреді.

 Жалпы отырыс барысында Мәжілістің Эко-
номикалық реформа және �ңірлік даму комитеті 
бәсекелестік мәселелері бойынша �згерістер мен 
толықтырулар енгізу туралы жаңа заң жобасын 
жұмысқа қабылдады.

Мейір ЖАСЫН

СЫБАЙЛАС ЖЕМҚОРЛЫҚҚА 
ҚАРСЫ ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ 
КЕҢЕЙЕДІ
Мәжіліс Спикері Ерлан Қошановтың төрағалығымен жалпы отырыс өтті. 
Онда депутаттар Біріккен Ұлттар Ұйымымен және Тәуелсіз Мемлекеттер 
Достастығы аясындағы ынтымақтастық туралы бірқатар халықаралық 
құжатты ратификациялады.

Астанада Қазақстан мен Ресей 
Қауіпсіздік кеңестерінің аппараттары 
арасында кеңейтілген жоспарлы кон-
сультациялар өтті.

Қазақстан Республикасы Қауіпсіздік Кеңесінің 
хатшысы Ғизат Нұрдәулетов пен Ресей Федера-
циясы Қауіпсіздік Кеңесінің хатшысы Сергей 
Шойгудың т�рағалығымен �ткен келісс�здер 

барысында ынтымақтастықтың �зекті мәселелері 
талқыланды.

Тараптар халықаралық және �ңірлік қа-
уіпсіздік саласының қазіргі жай-күйін қарады. 
Қауіпсіздікті қамтамасыз ету мақсатында �зара 
іс-қимылды нығайтуға қажетті шаралар ж�нінде 
пікір алмасты.

Қауіпсіздік кеңестерінің аппараттары арасын-
дағы консультациялар қабылданған ынтымақтас-
тық жоспарына сәйкес тұрақты негізде �теді.

КЕҢЕЙТІЛГЕН ЖОСПАРЛЫ 
КОНСУЛЬТАЦИЯЛАР 
ӨТТІ

Үкімет Семей қаласындағы 100 орындық ме-
дициналық-әлеуметтік мекеменің құрылысына 2,6 
млрд теңге б�лді, бұл азаматтарды сапалы меди-
циналық к�мекпен қамтуды арттыруға мүмкіндік 
береді.

Бүгінгі таңда Үкімет Арнаулы мемлекеттік қор-
дан әлеуметтік маңызы бар 13 нысанның құрылы-
сына шамамен 59,4 млрд теңге б�лді. Олардың 
қатарында Атырау облысындағы Жамансор, Жетісу 
облысының Рудничный және К�ксай, Ұлытау облы-
сындағы Мыңадыр және Қаражал ауылдарындағы 
мектептер, Түркістан облысы Темірлан ауылындағы 
музыкалық мектеп, Ақмола және Алматы облыста-
рындағы Зеренді және Жалағаш ауылдарындағы 
спорт кешендері, Риддердегі к�псалалы аурухана 
кешені, Шымкенттегі жатақхана, Ақт�бе мен Пе-
тропавлдағы екі балабақша бар. 

Сонымен қатар «Заңсыз иемденілген активтерді 
мемлекетке қайтару туралы» заңда к�зделген су-
бъектілердің қаражаты есебінен Арқалық қаласында 
дарынды спортшы балаларға арналған спорт кешені, 
Астана қаласында тірек-қимыл аппараты бұзылған 

балаларға арналған оңалту орталығы, Алматыда 
ерекше қажеттіліктері бар жандарға арналған жат-
тығу орталығының құрылысы жүргізілуде.

ӘЛЕУМЕТТІК ҚЫЗМЕТ КӨРСЕТУ 
ОРТАЛЫҒЫ САЛЫНАДЫ
Мемлекет басшысының тапсырмасы бойынша Үкімет елге қайтарылған 

заңсыз иемденілген активтер есебінен әлеуметтік маңызы бар жобаларды 
жүзеге асыру жөніндегі жұмысты жалғастыруда.
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Келер ұрпаққа аманат етілетін баға 
жет пес мәдени және тарихи мұраның 
қа зір заманауи талаптарға сай техни ка-
лық базаның жоқтығын айта келе, білікті 
кадрлардың тапшылығы мен т�мен жа-
лақы сияқты сұрақтарға тап болып жат-
қа нын атап �тті. Мұндай мекемелер 
Қа зақ стан ғылымының, ұлттық тари хы-
мыздың тірі куәгерлері, академиялық 
мұра ны сақтаушы алтын қазына екені 
анық. Осы тұста дептутат мұндай меке-
ме лердің дамуына кедергі келтіретін 
бір     неше жүйелі проблемаларға тоқталды. 

«Орталық ғылыми кітапханадағы 
кі тап қоры – 5,8 миллион бірегей басы-
лым ды құрайды, оның ішінде XV-XVIII 
ға сырларға жататын 20 мың дана қол-
жаз ба, 100-ден астам тілдегі 900 мың 
ғы   лыми басылым бар. Бұл – елдің зият-
кер лік қазынасы. Ғимараттағы ауа бап-
тау жүйесі істемейді, қыста суық, жаз да 
ыстық, ылғалдылық деңгейі реттелмейді. 
Нә тижесінде, тарихи маңызы зор кітап-
тар үгітіліп, түптері ажырап, жоғалып 

бара ды. Мұндай қазынаны сақтап, оны 
зерттеу үшін білікті мамандар қажет. 
Кітап хана штатында 40 қызметкердің 20 
жыл дық тәжірибесі бар кітапханашылар 
100 мың теңге жалақы алады», – деді 
де путат.

Ғылыми архив Қазақстан тарихының 
жазба мұралары сақталатын ұлттық 
маңызы бар қор. Дегенмен депутаттың 
ай туынша, бұл мекеме де тиісті деңгейде 
қор ғалмаған. Білікті мамандардың же-
тіс пеуі мен олардың т�мен жалақысы 
сал дарынан құнды тарихи құжаттарды 
цифрландыру тежеліп отыр. Одан б�лек, 
Қазақстан ғылымы тарихы музейі де 
осындай ахуалда. 

«Күрделі ж�ндеуден кейін экспо зи-
ция ны қайта құруға қаражат б�лінбеген. 
За манауи жабдықтардың, цифрлық тех-
нологиялардың жоқтығы музей қыз ме-
ті нің сапасын т�мендетіп, келушілер 
са нын азайтуда. Қызметкерлердің т�мен 
жалақысы кәсіби мамандардың жұмыс-
тан кетуіне әкеліп, музейді толыққанды 

ғылыми-ағартушылық мекеме ретінде 
дамытуға мүмкіндік болмай тұр», – деді 
депутат Ж.Сүлейменова.

Аталған мәселелерді айта келе, 
«AMANAT» партиясы фракциясы бір-
қа тар ұсыныстарды енгізетінін жеткізді. 
Біріншіден, «Ғылым ордасы» кешенінің 
сақталуын қамтамасыз ету және оның 
одан әрі тұрақты қызметін дамыту мақ-
сатында Үкімет арнайы Жол картасын 
әзірлеуін ұсынды. Бұл Жол картасына 
ғы лыми архив, музей және кітапхананың 
статусы ғылыми мекеме ретінде бекіті-
ліп, ғимараттарының инфрақұрылымын 
жаңғырту, материалдық-техникалық 
базасын нығайту және олардың тұрақты 
жұмыс істеуін қамтамасыз ету бойынша 
нақты шаралар енгізілуін айтты. 

– Екіншіден, «Ғылым ордасы» құра-
мы на енетін Ғылыми кітапхана, Ғылыми 
ар хив және Ғылыми мұражай қызмет кер-
лерінің еңбегі ғылыми қызмет ретін де 
танылсын. Осыған сәйкес, олардың жа-
ла қысы, әлеуметтік кепілдіктері мен ең бек 
жағдайлары ғылыми қызмет кер лерге 
қойылатын талаптарға сай қарас тырылып, 
тиісті қолдау шаралары жүзеге асырылсын.

Үшіншіден, «Ғылым ордасы» құра-
мы на енетін Ғылыми архив пен Орталық 
ғылыми кітапхананың құжаттары зама-
науи талаптарға сай толық цифрлан-
дыры лып, ғылыми мұрағаттардың қол-
же тімділігі мен сақталуын қамтамасыз 
ету бойынша кешенді шаралар жүзеге 
асырылсын. Түйткілді сұрақтар бойын-
ша жедел және нақты шешімдер қабыл-
дауыңызды қажет деп санаймыз,  – деді 
депу тат. 

Жұлдыз Сүлейменова к�терілген мә-
се лелер тек мәдениет пен ғылым сала-
сы ның проблемасы емес – бұл еліміздің 
ин теллектуалды мұрасын сақтап қалу 
мә селесі екенін ескеріп, оларды кейінге 
қал дыруға болмайтынын ұсынды.

ТАРИХИ ЖЕРЛЕР – 
МӘДЕНИЕТ САҚТАУШЫСЫ
Тарихымыздың құнды жәдігерлері мен бірегей деректерін сақтайтын кітапхана, ғылы-
ми архив және музейлердің тағдыры – еліміздің тарихи мұрасын сақтау мен қорғауда 
өте өзекті. Бұл мәселені Мәжіліс депутаты,  «AMANAT» партиясы фракциясы жетек-
шісінің орынбасары Жұлдыз Сүлейменова көтеріп, «Ғылым ордасының» құрамына 
енген Орталық ғылыми кітапхана, Қазақстан ғылымы тарихы музейі, археология және 
табиғат музейлері, сондай-ақ Ғылыми архивінің әлеуметтік сұрақтары туралы Премьер-
Министрдің орынбасары Тамара Қасымқызына депутаттық сауал жолдады.

«AMANAT» партиясы Шығыс Қазақстан облыстық фи-
лиалының партиялық бақылау комиссиясы мен сы-
байлас жемқорлыққа қарсы іс-қимыл кеңесінің өкіл-
дері №1 қалалық аурухананың жұмысымен танысты.

ҚҰРЫЛЫС 
АЯҚТАЛУҒА ТАЯУ

Аурухана �кілдерімен болған кездесуге «AMANAT» партиясы Шығыс 
Қазақстан облыстық филиалы атқарушы хатшысының орынбасары Аман-
бай Нұркенов, партияның облыстық филиалы жанындағы бақылау 
комиссиясының т�рағасы Мұхтар Т�леген, партиялық бақылау комис-
сиясының мүшесі Алла Лоскутова, сыбайлас жемқорлыққа қарсы іс-қимыл 
кеңесі т�рағасының орынбасары – Bскемен қалалық мәслихатының т�ра-
ғасы Александр Светаш, білім және денсаулық сақтау ж�ніндегі кеңес 
т� ра ғасы Зарина Камасова қатысты.

«Ауруханада жоспарлы құрылыс жұмыстары жүргізіліп жатса да, жұмыс 
кес теге сәйкес орындалуда, емделушілерге қызмет к�рсету бір сәтке де 
тоқ татылған жоқ. Аурухананы ж�ндеу жұмыстары кезең-кезеңімен жүзеге 
асы рылады. Тұрғындар бұл жағдайға түсіністікпен қараса екен дейміз. 
Ауруы на шипа іздеп келген әр азаматқа барлық мүмкіндікті пайдалана 
оты рып, қызмет к�рсететін боламыз», – деді аурухананың бас дәрігері 
Шол пан Макашева.

Партиялық бақылау комиссиясының �кілдері құрылыс жұмыстарының 
барысымен де танысты. Қазір аурухананың бірнеше б�лімінде ж�ндеу жұ-
мыс тары жүргізілуде. Мекеме �кілдерінің айтуынша, келесі жылдың бірінші 
жартыжылдығында ж�ндеу жұмыстары толық аяқталады.

«№1 қалалық аурухананың гинекология б�лімінде ем алушылар жататын 
орын ның суықтығына және ем алу жағдайының қолайсыздығына байла-
нысты шағым түсірген болатын. Біз мәселені �з к�зімізбен к�ріп, танысу 
үшін ауруханаға келдік. Иә, мәселе бар. Осындай қолайсыз жағдайдың 
туын дауына негізгі себеп – ж�ндеу жұмыстарының, ауруханада емделу ші-
лерге қызмет к�рсетумен қатар жүргізілуінде», – деді партиялық бақылау 
ко мис сиясының т�рағасы Мұхтар Т�леген.

Кездесу қорытындысы бойынша аурухана басшылығы гинекология 
б�лі мінің рекреациясында орналастырылған күндізгі кезеңде ем алу шы-
ларды арнайы жабдықталған жатын б�лмесіне к�шіру туралы шешім қа-
был дады.

Астанада Жұмысшы мамандықтарының жылы аясын-
да алғашқы ауқымды «Жұмысшы мамандықтар қала-
сы» фестивалі өтуде. Фестивальдің бірінші күнінде-ақ 
оған 200-ден астам жұмысшы мамандықтарының өкі-
лі қатысып, 10 мыңға жуық адам тамашалады.

«ЖҰМЫСШЫ 
МАМАНДЫҚТАР ҚАЛАСЫ» 
ФЕСТИВАЛІ БАСТАЛДЫ

Фестивальге келушілер техникалық білім беру саласындағы жаңа 
технологиялармен, оқу бағдарламаларымен танысып, отандық колледждер 
ұсынатын жаңа және сұранысқа ие мамандықтар туралы ақпарат алды, 
сондай-ақ әлеуетті жұмыс берушілермен кездесті. Hсіресе, жоғары сынып 
оқушылары ерекше қызығушылық танытып, к�рмені аралады, жұмысшы 
мамандықтары бойынша мансаптық перспективаларды талқылады.

Фестиваль кәсіби білім беру жүйесі мен бизнес арасындағы ынты-
мақтастықтың к�рінісіне айналды. Bндірістік к�рмелер экономика үшін 
стратегиялық маңызы бар 15 бағытты қамтиды: машина жасау, ақпараттық 
технологиялар, құрылыс, агро�неркәсіп кешені, энергетика, к�лік және 
ел экономикасының болашағын айқындайтын басқа да салалар.

Мұндағы әрбір к�рме нарық талаптарына бейімделген жаңа техно-
логиялар, жабдықтар және білім беру бағдарламалары бойынша жетекші 
кәсіпорындар мен кәсіптік білім беру ұйымдарымен ұсынылды.

ПОЛИЦИЯ ДЕПАРТАМЕНТІНІҢ 
ЖҰМЫСЫНА МОНИТОРИНГ ЖАСАЛДЫ
«AMANAT» партиясы Маңғыстау облыстық филиалының 
пар тиялық бақылау комиссиясы өңірдегі Полиция департа-
ментінің жұмысына мониторинг жасады. Мониторинг бары-
сында сайлауалды бағдарламаның 2.6 тармағына сәйкес, 
азаматтардың қауіпсіздігін қамтамасыз ету жұмыстарын 
және бюджет қаржысының тиімді игерілуін бақылады.

Комиссия т�рағасы Аят Сүгірбай, 
инс пектор Арыстан Хибасов, комиссия 
мүшесі Людмила Мендіғалиева «Ынты-
мақ» алаңында орналасқан полиция 
бе кетінің жұмысымен танысты. Поли-
ция бекеті тұрғындардың қауіпсіздігін 
қам тамасыз ету және тыныштықты сақ-
тау үшін күндіз-түні жұмыс істеп жатыр. 
Со дан кейін жақында пайдалануға бе-
ріл ген №33 учаскелік полиция пунктіне 
бар ды. Ғимарат тұрғын үйдің т�менгі 
қа батынан ашылған. Бұл полиция қыз-
мет керлеріне бекітілген аумақтарды 
ба қы лауға, жедел құқықбұзушылықтың 
ал дын алуға мүмкіндік береді. Барлық 
по лиция бекеті бейнебақылау каме ра-
сымен, қызметкерлер рация, бейнетір-
ке гіш арнайы құрылғысымен қамтама-
сыз етілген. 

Сонымен қатар комиссия мүшелері 
об лыстық ПД-нің жедел басқару орта-
лы ғына барып, қызметкерлердің жұмы-
сы мен танысты. Полиция қызметкер ле-
рінің айтуынша, Маңғыстау облысында 
22 546 бейнебақылау камерасы бар. Бұл 
балабақша, мектептен бастап қаланың 
әр бұрышын бақылауға мүмкіндік бере-
ді. Нәтижесінде, ақпанда 1 100 құқық-
бұзу шылық анықталып, 7 қылмыс 
ашыл ды. Ал қаңтарда 27 қылмыс ашы-
лып, 3 126 құқықбұзушылық анықталған. 

«Партияның сайлауалды бағдар ла-
ма сына сәйкес, 2024 жылы облыстық 
По лиция департаменті 15 қызметтік 
ав ток�лік алуы, 450 бейнетіркегішпен 
жаб дықталуы, 9 жаңа учаскелік полиция 
бе кеті ашылуы керек болатын. Бұл жұ-
мыстарға жергілікті бюджеттен қаржы 
б� лінген. Мониторинг барысында По-
ли ция департаменті қажетті материал-
дық-техникалық базамен қамтамасыз 
етіліп, қаржы тиімді игерілгеніне к�з 
жет кіздік. Алдағы уақытта да полиция 
қыз меткерлерінің жұмысына мони то-
ринг жасалады. Сондай-ақ тиімді ұсы-
ныс тары мен мәселесі қараусыз қалмай-
ты нын ескерттік», – деді партиялық 
ба қылау комиссиясының т�рағасы Аят 
Сүгірбай. Бетті дайындаған �.САМАТҰЛЫ
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НАРЫҚ

2024 жылы отандық тауар өндірушілерді қолдау 
бойынша қосымша шаралар қолға алынған. Осы ның 
арқасында отандық тауар өн дірушілермен 1,1 триллион 
теңгеге шарт тар жасалып, көлемі 2023 жылға қа ра-
ғанда 76%-ға өсті. 191 миллиард тең геге офтейк-келісім-
шарттар бе кі тіл ді, бұл 2023 жылдағыдан 10 есеге көп!

ларды және басқаларын республикада 
локализациялау бойынша к�збояу-
шы лыққа жол берілген. Олардың бәрі 
отан  дық �нім ретінде СТ-KZ серти-
фи  каттарына қол жеткізіпті. Шынын-
да Қазақстанда жасалмаған болып 
шықты. 

Бас прокуратураның талабымен 
сертификаттар беруге негіз 

бол ған құжаттар жиынтығына кең 
ауқымды тексерулер жүргізілді. )нім-
нің не қызметтің «Қазақстанда жа сал-
ғанын», ал оның иесінің – отандық 
�н діруші екенін растайтын СТ-KZ 
сертификаттарын таратудағы масқара 
тір ліктердің, біраз былықтың беті 
ашыл ды. Мысалы, сертификаттар 
тіп ті �ндіріс орнын және оның кон-
вейе рінен шыққан дайын тауарды 
фо то фиксациялаусыз бере салынған. 
Кей жағдайда деректер фальсифи ка-
цияланған, «�ндірістік объектінің 
болуын растайтын» қолдан жасалған 
құ жаттар қолданылған. Мұның сыр-
тын да, жалған анықтама немесе �нді-
ріс тің есептік н�мірі берілген. 

Дайын тауарлар к�лемінің �ті ніш-
те келтірілген шикізатқа сәйкес кел-
мей тін фактілер белгілі болды. Яғни, 
сарапшылардың түсіндіруінше, әлде-
бір фирма қажетті �ндірістік желіні, 
жаб дықты сатып алады. Одан тиісті 
тауарлардың шағын партиясын шы-
ғарады. Тиісті сертификатты иеленген 
соң ол желі қаңтарылып тұрады, әрі 
қарай тауар толығымен шетелден та-
сы лады. Сондықтан компанияның 
шы ғарған �німі оның соны жасау 
үшін сатып алған шикізатынан ғала-
мат есе асып кетеді. 

ЖАҢА МИЛЛИАРДЕР 
ҚАЙ ЕЛДЕ ТУАДЫ?

Осы саланы жайлаған к�збояушы-
лықты құп к�рмегені болса керек, 
жуыр да «Атамекен» ұлттық кәсіп кер-
лер палатасының басшысы Райымбек 
Баталов журналистерге сұхбатында 
CT-KZ сертификаттары �зектілігін 
жойғанын жария етті. 

– Сертификаттар кәсіпкерлердің 
ерік ті �тініштері негізінде беріледі. 
Алай да сертификаттардың тізілімдері 
барлық саладағы отандық �ндіру ші-
лер ді толық қамтуды қамтамасыз ет-
пей ді. Сол себепті қазір Үкіметпен 
бір ге Қазақстанда шығарылған тауар-
лардың жаңа реестрін түзу жұмыстары 
жүргізіліп жатыр, – деді ҰКП бас шы сы. 

Райымбек Баталов жай алмастыра 
салумен, процестерді цифр лан дыру-
мен іс бітпейтініне екпін түсірді. Не-
гіз гі міндет – «елішілік құндылық 
үле   сін» (ЕҚҰ, «қазақстандық мазмұн-
ның» қазіргі баламасы) есептеудің 
әділ әдістемесін енгізу. Кәсіпкерлік 
қауым дастық оның жобасын Үкімет-
тің қарауына енгізіпті. 

Бұл әдістеменің мақсаты – жалған 
�ндірушілердің, яғни отандық �ндіру-
ші терісін жамылып, Ресей, Қытай 
тауарын импорттаушылардың жаңа 
реестрге еніп кетуін болдырмау, отан-
дық �ндірушілерді басымдықты қол-
дау, �ндірістердің Қазақстанда лока-
лизациялану деңгейін арттыру. Ол 
үшін Р.Баталовтың пікірінше, ЕҚҮ-ні 
есептеудің тиімділігі мен айқынды-
лы ғын қамтамасыз ететін 3 міндетті 
�л шем шарт-критерий қолданылуға 
тиіс. 

Біріншіден, отандық �ндіруші лер-
дің жаңа тізіліміне кіргісі келетін дер-
ден тауарын �ндіру процесінде қазақ-
стандық шикізатты пайдалану талап 
етілгені ж�н. Екіншіден, Қазақстан 
территориясында технологиялық 
опера цияларды орындайтын �ндіріс 
орны, кәсіпорны болуы қажет. Үшін-
шіден, жұмысшысы барын (БЖЗҚ-
дағы шоттан к�шірме арқылы), са-
лық тарды және коммуналдық қыз-
мет терді т�лейтінін растауы керек. 
Мы салы, тек офисі үшін ғана комму-
нал дық ақы т�лесе, онда елімізде 
еш қандай зауыты, тіпті цехы да жоқ 
де ген с�з. Бірақ мұның бәрі әзірге 
ұсы ныстар ғана. Талқылау жалғасты. 

Қалай болғанда, мемлекеттің, ұлт-
тық компаниялардың және жер қой-
науын пайдаланушылардың ұшан-
теңіз триллиондары таратылатын 
тен дердің қызығы мен игілігін бірінші 
ке зек те отандық �ндіруші к�ргені аб-
зал. Мысалы, Президент басымдық 
бер ген, Үкіметтің ерекше бақылауын-
да тұрған алып 44 инвестициялық 
жо ба қолға алынып жатыр. 

Мұнай-газ, мұнай химиясы, энер-
гетика, к�лік-логистика және тау-кен 
секторларындағы аталған жобаларға 
жалпы к�лемі 28,8 триллион теңге 
қаржы шығындалмақ. Оның бәрі 
шет елге кетпей, елде қалса, ұлттық 
биз нес ортасынан қаншама жаңа мил-
лиардер шығар еді. Үкімет пен палата 
елішілік құндылық үлесін ілгерілете 
алмаса, онда Қазақстанның бюджеті 
ар қа сында Қытайда, Ресейде және 
бас қасында жаңа миллиардерлер пай-
да болады.

ҚОР БОЛМАСЫН ДЕСЕК...

СЕРТИФИКАТ – СОР, 

ТРИЛЛИОНДАР 
ТАРАТЫЛЫП ЖАТЫР...

Қаржы вице-министрі Даурен 
Кең бейілдің айтуынша, бүгінде мем-
лекеттік сатып алулардағы қазақ стан-
дық мазмұнның еншісі 53-54%-ға 
жет ті. Бұған мемлекет реттейтін бар-
лық тендер – министрліктер мен 
әкім діктерден бастап, бүкіл мемле-
кет тік мекемелердің, сондай-ақ ква-
зи мемлекеттік сектордың және «Са-
мұрық-Қазына» тобының сатып 
алу лары жатады. 2024 жылғы қаңтар-
қыр күйекте (одан бергі айлардың 
есе бі әзір жарияланған жоқ) мем ле-
кеттік сатып алулардың жалпы к�лемі 
7,8 триллион теңгеден асқан. 

– «Самұрық-Қазына» қорының 
жұ мысын атап �ткен ж�н: жергілікті 
үлес ті 79%-ға жеткізді. Бірақ проблема 
бар. Импорттық тауарлар қазақ стан-
дық �нім ретінде жеткізіледі. Сон-
дық тан мәселені Үкімет басшысы, 
)нер кәсіп, Сауда министрліктері 
бақы лауда ұстап отыр. Біз отандық 
тауар �ндірушілердің реестрін енгізіп 

61,4%-ға жетті. Қазақ жерінің қазына-
сын молынан к�сіп-қазып алып жат-
қан инвесторлардың тауарларды, 
жұ    мыстарды және қызметтерді сатып 
алуы ның жалпы к�лемі 2024 жылғы 
қаң тар-қыркүйек  аралығында 
4,3 трил лион теңгені құраған. Соның 
ішін де қазақстандық жеткізушілердің 
үлесі 2,7 триллион теңге (61,4%). 

Былтыр жер қойнауын пайда-
лану шылар 783,5 миллиард 

тең геге тауар сатып алған. Соның 
36,5%-ы немесе 285,7 миллиарды 
отан  дық компанияларға тиді. Олар 
был тыр 1,6 триллион теңгеге түрлі жұ-
мыс қа тапсырыс берген. Соның 
79,6%-ы немесе 1,3 триллион теңгесі 
жер    гілікті орындаушылардың қанжы-
ға сына байланды. Бұдан б�лек, ше-
т ел дік инвесторлар 1,9 триллион тең-

тіл ді, бұл 2023 жылдағыдан 10 есеге 
к�п!

С�йтіп, жоғарыдағы 7,8 триллион 
теңге мемлекеттік сатып алуды қос-
қан да, отандық компаниялар к�л-к�-
сір қазынаға кенелген к�рінеді. Жер 
қой науын пайдаланушылар да жер гі-
лік ті компаниялар арасында 2,7 трил-
лион теңгені б�ліске салған. Бір қара-
ғанда, қазақстандық мазмұн қомақты. 
Бірақ мұнда к�збояушылық басым 
к�рінеді. 

Сауда және интеграция ми нистр-
лігінің Техникалық реттеу және мет-
ро логия комитеті СТ-KZ нысанында-
ғы тауардың шығу тегі туралы серти-
фикаттарды беруде �ңірлік кәсіпкер-
лік палаталар бұзушылыққа бараты-
нын мәлімдеді. Тиісті деректер ко ми-
теттің облыстық кәсіпкерлер пала та-
ларын тексеру барысында әшкере-
леніп ті. Ведомство ондай жағдайда 
�ңір лік кәсіпкерлер палатасы Sкім-
ші лік кодекстің 417-бабы бойынша 
әкімшілік жазаға тартылатынын, 
оның берген сертификатының күші 
жойы латынын түсіндірді. 

Тауар туралы деректері бұр ма-
лай оты рып, оның шыға рыл-

ған жері тура лы сертификатты беру 30 
АЕК (117,9 мың теңге) айыппұлмен 
жа  за ланады. Басқа ауыр жаза қарас ты-
  рылмаған. Демек, егер сертификат беру 
жемқор лық жолмен жүзеге асы рыл са, 
пара қор бәрібір ұтады. Осы кез де пала-
та ның үлкен жомарттықпен, шү лен 
таратқандай сертификаттарды оңды-
солды үлестіріп жатқаны байқа ла ды. 

– 2019 жылдан бүгінге дейін 51 625-
тен астам СТ-KZ сертификаты бе ріл-
ген. Алайда сертификаттар беру ге 
уә кі летті ұйымды тексеру қоры тын-
дысында тек 70 сертификат бойынша 
«Жал ған �ндіріс» (Лжепроизводство) 
дерегі ресми анықталды. Соның ішін-
де 2-еуі – прокурорлық талап бойын-
ша әшкереленді, – деп хабарлады 
Тех никалық реттеу және метрология 
ко митетінің сарапшылары. 

Онда сертификаттардың басым 
б�  лігі шын мәнінде отандық �нім 
шы  ғаратын жергілікті �ндірушілерге 
беріл ген болды ма? Сарапшылар бұ-
ған күмән келтірді. Себебі мемлекеттік 
сатып алуларға қатысатындар жет-
кізе тін �німінің «таза қазақстандық» 
екенін айғақтайтын сертификаттарын 
қоса ұсынады. )ндіріс орнына барып, 
қанша және қандай �нім шығаратыны 

тура лы анық-қанығын бі-
ліп жүруге уәкілетті орган-
дардың мүмкіндігі жоқ. 
Мысалы, «Бизнес-анали-
тик» де    рекқор сер ви сінің 
мәліметі бойын ша Тех ни-
калық реттеу және мет ро-

ло гия комитеті нің штат тық 
саны 40 адамнан ас пайды.  
– СТ-KZ сертификат та ры-

ның шын-жалған дығын айқындау 
күрделі. )йткені уәкілетті орган ның 
сертификат иесінде Қа зақстан ау ма-
ғында тауар �ндіруге арналған �н діріс-
тік объектісі мен жаб дығының жоқ-
тығын дә лелдеу мүмкіндігі тым шек -
теулі. Тіпті, жария болған бұзу шы лық-
тар фактілері бойын ша мем ле кет тік 
бақылау жүр гізу үшін �ндіріс тер ге бару 
мүм кін дігі жоқ. Осыған бай ла нысты 
бұ рын берілген серти фи кат тар дың 
жал пы санының тек 0,1%-ы жойыл -
ды, – деді комитет сарап шы лары. 

К�ЗБОЯУШЫЛЫҚ 
КЕРНЕП ТҰР

Бұл жерде қайшылық туын да-
ған. Заң бойынша уәкілетті 

ор ганда сертификаттар беретін ұлт-
тық кәсіпкерлер палатасын да, сарап-
та ма ұйымдарын да тексеруді жүзеге 
асыру құзыреті бар. Соған қарамастан, 
дәл қазір оның �ндіріс орындарына 
бару бойынша құзыры жоқ. 

Салдарынан, ресми статистикалық 
де ректерге сәйкес, 2018 жылдан бас-
тап, 2023 жылды қоса алғанға дейінгі 
5 жылдық кезеңде �ңірлік кәсіпкерлер 
па латалары мен сараптама ұйымда-
ры на бар-жоғы 42 тексеру жүргізілді. 
Соның к�пшілігінде, 66,7%-ында 
бұзу шылықтар әшкереленген: 42-нің 
28-інде теріс жағдайлар анықталды.

Нәтижесінде, Sкімшілік құқық 
бұзушылық туралы кодексінің 417-ба-
бы бойынша барлығы 41 әкімшілік іс 
қозғалды. Оның ішінде ҰКП-ға қа-
тыс ты – 8, сараптама ұйымдарына 
қа тысты – 8, тауардың шығу тегі ж�-
нін дегі сарапшыларға қатысты – 25 іс 
ашылған. Оларға айыппұл салынды. 
Қорытындысында, тауардың шығу 
тегі туралы 51 сертификат жойылды.

Масқарасы сол, құзырлы орган-
дар дың қолдарын мезгілінен кеш 
сер меуі кесірінен, ескіру мерзімінің 
�туіне байланысты «алаяқтыққа» бар-
ған 12 субъектіні – 9 �ңірлік кәсіп-
кер лер палатасын, 3 сарапшыны 
әкім шілік жауапкершілікке тарту 
мүм кін болмапты.

– Отандық �ндіруші аталып, сер-
ти фикат иеленген кейбір компания 
шы нында бүкіл �німін шетелден та-
сиды. Осындай «жалған �ндірістің» 
т� бе шашты тік тұрғызатын сорақы 
фактілерінің бірі – Алматы қаласында 
«�ндірілетін» сүтке СТ-КЗ сертифи-
ка тын беру болды. Шын мәнінде, ол 
ком панияның елде еш �ндірісі бол-
ма ған. Бұл компания әлгі сертификат 
негізінде еліміздің ең ірі мегаполисінің 
балабақшаларына сүт жеткізуге ар-
нал ған тендерлерді ұтып алды, – деп 
хабарлады Техникалық реттеу және 
метрология комитеті.

Оның дерегінше, сондай-ақ LG 
те ледидарларын, глюкометрлерді, 
транс форматорларды, аккумулятор-

Өз кәсіпкерін қолдамаған мемлекетке 
өзгенің кәсіпкеріне қол жаюға тура 
келеді. Бұл тұрғыда бизнес те мемле-
кетқұраушы ұстындардың бірі. Ал жер-
гілікті кәсіпкерлікті қолдаудың қуатты 
құралы импорталмастыру болса керек. 
Елімізде ол «қазақстандық мазмұн» 
аталатын тетік арқылы жүзеге асырыла-
ды. Оның аясында өнімдердің отандық 
екенін СТ-КZ және индустриалдық сер-
тификаттар растайды. Енді Үкімет олар-
дан бас тартпақ. Өйткені бұлар алаяқтық 
мақсатында жиі қолданылады.

жатырмыз. Бұл тізілім СТ-KZ және 
ин дустриалдық сертификаттарды 
ауыс тырады, – деді Д.Кеңбейіл.

Қос сертификатты да «Атамекен» 
ұлт тық кәсіпкерлер палатасы береді. 
Вице-министрдің ақпаратынша, был-
тырғы жылы республикада шамамен                    
3 мыңдай СТ-KZ сертификаты мен 
900 индустриалдық сертификат беріл-
ген. Үкімет бұрын берілген серти фи-
кат тарды алда тегіс қайта қарап, 
ірік теп, сұрыптаудан �ткізбек. Соның 
іші нен «қазақстандық мазмұн» ата-
ғына шын лайықтысын, нағыз отан-
дық �нім �ндірушіні іріктеп алып, 
жаңа тізілімге енгізеді. Дәурен Кең-
бейіл дің тұспалдауынша, СТ-KZ жә-
не индустриалдық сертификаттарын 
жойып, орнын басатын жаңа тізілім 
2025 жылдың наурызынан кейін іске 
қосылады. 

)неркәсіп және құрылыс ми-
нистрлігінің дерегінше, жер 

пай даланушылардың сатып алула-
рын дағы «қазақстандық мазмұн» 

ге нің қызметін тұтынды. Оның 
56,3%-ын немесе 1,1 триллион теңге-
сін қа зақ стандықтар олжалады.

�НДІРУШІНІҢ ШЕКЕСІ 
ШЫЛҚЫДЫ МА?

«Самұрық-Қазына» ҰSҚ» АҚ бас-
қар ма т�рағасы Нұрлан Жақыповтың 
дерегінше, еліміздегі ірі жобалар 
бойын ша жергілікті қамтудың бол-
жам ды үлесі секторға қарай құбылып 
тұрады. Мысалы, к�лік-логистика 
сек торындағы жобалар бойынша бұл 
к�р сеткіш – 85%-ды, энергетикалық 
жо баларда – 60%-ды, басқа жоба-
ларда – 80%-ды құрады. 

Сондай-ақ 2024 жылы отандық 
тауар �ндірушілерді қолдау бойынша 
қосымша шаралар қолға алынған. 
Осы ның арқасында отандық тауар 
�н дірушілермен 1,1 триллион теңгеге 
шарт тар жасалып, к�лемі 2023 жылға 
қа ра ғанда 76%-ға �сті. 191 миллиард 
тең геге офтейк-келісімшарттар бе кі-

Айхан ШӘРІП

КӘСІПКЕРКӘСІПКЕР



5

13 АҚПАН 2025  | БЕЙСЕНБІ

№17 (4557)www.aikyn.kz

АЙМАҚ

ОҚИҒА ҚАЛАЙ БАСТАЛДЫ?

�леуметтік желіде тараған ақпаратқа 
сүйенсек, 30 қаңтарда Байзақ ауданы 
Дихан ауылының тірек мектебінің ди-
рек торы түнгі мезгілде мектеп қауіпсіз-
дігіне жауап беретін қарауылды күндіз 
жұмысқа шақырып алған. С#йтіп, оған 
мектеп ауласындағы талды кесуді тап-
сыр ған. Міне, осы талды бұтау кезінде 
қыз меткер құлап, ажал құшып отыр. Желі 
қолданушыларының шамына ти гені – 
мектеп жұмысшысы қаза болып жатқанда 
аудандық білім б#лімінің басшысы құда 
күтіп, той тойлап жүрген екен. К#ңілді 
кештің қонақтары сол күнгі суреттерді 
#здері желіге салған. «Оқиға орнынан  
к#мек к#рсетудің орнына мектеп ди-
р екторы да қашып кетті»  деген де ақпар 
тарады. Осылайша, шу шығарған желі 
қолданушылары еңбек инспекциясы мен 
құзырлы орган #кілдерінен қайғылы 
оқиғаны жіті тексеруді сұрады. 

�рине, ажал айтып келмейтіні белгілі. 
Тас түскен жеріне ауыр болатыны да 
ақи  қат. Алайда қайғылы оқиға желі қол-
 данушылары жазғандай #рбіді ме? �лде 
бұқара білмейтін тұстары бар ма? Бұл 
сауалмен ең әуелі облыстық Білім 
басқармасына қайырылдық.  

«2025 жылғы 30 қаңтар күні Байзақ 
ауданы білім б#лімінің Дихан тірек 
мектебінің аумағында  адам #ліміне 
әкелген қайғылы оқиға болды. Шаруашы-
лық жұмыстарын орындау барысында 
мектеп қызметкері ауыр жарақат алып, 
к#з жұмды.

Аталған дерек бойынша қылмыстық 
іс қозғалды. Сонымен қатар Жамбыл 
облысы Мемлекеттік еңбек инспекциясы 
комитеті департаментінің басшылығымен 
уәкілетті органдар және Байзақ ауданы-

ның білім б#лімі #кілдерінің қатысуымен 
арнайы тексеру жұмыстары жүргізілуде», – 
деп басқарма мамандары ресми жауаптың 
шеңберінен шыға алмады. Дәл сондай 
облыстық Полиция департаментінің 
есігін қаққанымызда да: «Ауылдық тірек 
мектебінің 51 жастағы мектеп жұмысшы-
сы ның қазасы бойынша ҚР ҚК 156-бабы 
3-б#лігімен қылмыстық іс қозғалды. 
Сот қа дейінгі тергеп-тексеру аясында 
қажетті сараптамалар жүргізілуде», – деп 
қысқа қайырды. 

    
БАСШЫ «БҮЙ» ДЕЙДІ,

 КІН�НІ КІМНЕН ІЗДЕЙДІ?

Құзыретті қос мекемеден де мардымды 
жауап ала алмағаннан кейін жұмысы сын 
тезіне алынған Байзақ аудандық білім 
б#лімінің басшысы Нұрболат Ма мыр-
баевқа хабарластық. Басшы сырын айта-
мын деп шынын айтты ма, белгісіз, әй-
теу ір оның с#зінен ұққанымыз, оқиға 
желісі мүлде басқаша #рбіген екен. 

– Қайғылы оқиға 30 қаңтар күні сағат 
түс кі 14.30-15.00 уақыты шамасында 
бол  ған. Сол күні жел тұрып, мектеп аула-
 сында құлауға шақ тұрған қураған ағаш 
балалардың басына түсіп кетпесін деген 
қауіппен мектеп директоры оны 
жұмысшысына кестіруге тапсырады. Ол 
шаруашылық қызметкері түнгі мезгілде 
жұмыс істейтін қарауыл емес, аула сып-
ырушысы болған. Яғни, тапсырма қыз-
меткердің жұмыс уақыты кезінде беріліп 
отыр. Осы тұста тағы бір айта ке терлігі, 
қыз меткер талдың үстіне шығып, одан 
құлап қаза тапқан жоқ. Шаруашылық 
қызметкері технология пәнінің мұғалімі 
екеуі қураған ағашты жерде тұрып түбінен 
балталаған. Осы кезде жерге қарай қисайған 
ағаштың ас тын да к#ртешем қалып кетпесін 
деп ұмтылған марқұмның #зі талдың 
астында қалып кетіп отыр. Ағаштың 
бұтағы к#к желкеден тиіп, ол қимылсыз 

қалған. Бұл  жағдайды ести салып бірден 
бардым. Бұрын-соңды мұндайды к#рмеген 
мектеп директорының да жүрегі қысылып, 
қан қысымы к#теріліп тұр екен. Содан 
оны да жедел жәрдем к#лігіне салып 
жібердік. Желіде жазып жатқандай, мектеп 
басшы сы оқиға орнынан қашып кеткен 
жоқ. Оның #зіне де дәрігердің к#мегі 
керек болды, – дейді Нұрболат Серікұлы.  

Аудандық білім б#лімінің басшысы 
«қаза күні той тойлап жүр» деп #зіне та-
ғыл ған айыптың да орынсыз екенін 
айтады. 

– �леуметтік желіде «Білім б#лімінің 
басшысы оқиға болғаннан кейін бірден 
еңбек демалысына шығып кетіпті»  деп 
сынап жазыпты. Бұл тұста айта кетейін, 
мен еңбек демалысына оқиғадан үш күн 
бұрын #тініш білдіргенмін. Белгіленген 
талап бойынша  үш күн бұрын #тініш 
жазуымыз керек. Яғни, мен 27 қаңтар 
күні еңбек демалысына арыз жазып, ол 
30-ы күні мақұлданды. Осы күнге талай 
уақыттан бері күте алмай жүрген құдала-
рым ды шақырып қойған болатынмын. 
Еңбек демалысына туралаған шара бол-
ғаннан кейін амал жоқ, құрмет к#р сетуіме 
тура келді. Байқасаңыздар, желі де жүрген 
суреттің барлығы кешкі мезгілде түсірілген. 
Яғни, жұмыстан тыс уақытта. 

Бұл с#зімді базбіреулер ақталу деп 
түсінер. Алайда менің айтпағым, мектепте 
болған қазаға қатысты марқұмның 
жақындары да түсінік танытты. «Абайсыз-
да болған ажал» деп ешкімге ешқандай 
айып таққан жоқ. Шағымдарын да біл-
дір меді. 

�рине, жақыныңның қазасы кімге 
болса да оңай соқпайды. Бірақ бұл әдейі 
қол дан жасалған дүние емес. Желіде 
жаз ып жатқан к#пшілік соны түсінсе 
екен деймін, – дейді б#лім басшысы.

ҚАРА ЖАМЫЛҒАН ҮЙДІҢ 
ЖАНАЙҚАЙЫ

 
Байқап тұрсақ, желідегі жазбаның 

бәрі бірдей шындыққа жанаспайтын 
секілді. Осыған дейін «талдан құлап қаза 
тапты» делінген жұмысшының шын 
мәнінде үстіне тал құлаған екен. Ол биік-
тен емес, ағаштың астында қал ғаннан 
ажал құшып отыр. Алайда  мар құмның 
жақындары ешқандай шағым түсірмеді 
деген дүние ойға қалдырады. Олар абай-
сызда болған ажал дегенге келіскен бе?     

– Ағам  #те ақк#ңіл жан еді. Тірліктен 
ешқашан қашпайтын. Қандай жұмыс 
берсең де тиянақты атқаратын. Отбасы-
мызда 6 перзент болсақ, ағам жалғыз ұл 
еді. Сондықтан бәрімізге қамқоршы 
болып жүрді. Кішкентай күнінен оны 
«Тайлақ» деп атап кеткенбіз. 

Қайғылы оқиға болған күні далада 
қар жауып тұрды. Мен де сол мектепте 
био логия пәнінен сабақ беретіндіктен, 

аға ма қатысты  жағдайды хатшы қыз 
қоңырау шалып, жеткізді. Ести сала 
алып-ұшып жеттім. Алдымнан шыққан 
Нұрболат ағай: «Қарындасым, талды мен 
кес деген жоқпын. Бұйрық берген мектеп 
басшысы болатын» деп шыр қырады. Егер 
ағам арақ ішіп, к#шеде қаң ғып жүрген 
біреу болса «#зінен тап қан ғой» дер едім. 
Алайда ағам ондай адам емес. Қар жауып 
тұрған күні «талды кес» деп басшылары 
тапсырған соң осы ған барып тұр ғой. 
�йтпесе, бәрі басқаша болар ма еді... 

Менің ендігі сұрайтыным – осы жағ-
дай ға кінәлілер лайықты жазасын алса 
екен деймін. Сонда бұл #згелерге сабақ 
болар еді, – дейді марқұмның қарындасы  
Толқынай Арунова.

Иә, тараптардың с#зі мен сұрауы –  
осы. Енді кімнің ақ, ал кімнің жала айт-
қанын тергеу амалдары анықтай жатар. 

АҒАШ КЕСЕМІН ДЕПАҒАШ КЕСЕМІН ДЕП

Жамбыл облысы Байзақ ауданындағы  мектеп жұмысшысының ағаш 
кесемін деп ажал құшқаны жұрттың жағасын ұстатты. 51 жастағы 
техникалық қызметкер Талап Арунов мектеп ауласындағы ағашты 
бұтаймын деп құлап, көз жұмған. Ай-күннің аманында қаза тапқан 
қызметкерге қатысты оқиға әлеуметтік желілерде желдей есіп, қа-
раша халықтың шағымын да туғызды. Оған себеп: көпшілік мектеп 
басшылығы қызметкерге жұмыстан тыс уақытта тал кескізіп, ал 
аудан дық білім бөлімінің басшысы азамат қаза болып жатқанда той 
тойлап жүр деп шулауда.

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы

 Бос жұмыс орындары жарияланатын 
Enbek.kz порталында да басқа салаларға 
қарағанда медициналық кадрлардың жет-
іс пеушілігі аса басым. Күні бүгінге дейін 
133 бірдей арнайы сала дәрігерлеріне 
сұра н ыс бар екені тайға таңба басқандай 
к#р сетілген. Салдарынан дертіне дәру 
із деген жұрт апталап, тіпті айлар бойы 
сар ы ла кезек күтетіні де ақиқат. Мұның 
#зі мүмкіндігі мол кадрлары «жеткілікті» 
са на латын қаладағы жағдай. Ал облыс 
және аудан орталықтарынан әлдеқайда 
шалғайда жатқан ауылдардың жайы  бұдан 
да мүшкіл екені айтпаса да түсінікті. 

Жыл санап аудандарда жаңа медицина-
лық мекемелер салынып  та жатыр. Дерек-
терге сенсек, облыс аумағында 38 медицина-
лық мекеме пайдалануға беріліп, тағы екі 
ауданаралық ауруханалар кеңейтіліп жатыр. 
Сондай-ақ облыс орталығында бюджеттің 
миллиардтаған доллар қаражаты жұмсалаты-
ны белгілі болған аймақаралық алып 
ауру хананың құрылысы бой к#термек. 
�леуметтік желілер арқылы да талай 
к# тер ілген бұл аурухананың бәрін білікті 
кадрлармен қалай толтырады деген заңды 
сауал туындайтыны с#зсіз. 

Түйткілді мәселе облыстың қоғамдық 
кеңе сінде #ткен жиында тағы бір мәрте 
ашық к#терілді. Облыстық Денсаулық 
сақ тау басқармасының дерегінше, #ңірге 
жұмысқа келген дәрігерлерге біржолғы 
к#терме ақының құны қазір біршама #с-
кен. Жаңа кадрлар қалада  5 миллион, ал 
ауылдарда 8,5 миллион теңгеге дейін 
ал мақ. Бұған қоғамдық кеңес мүшелері 
бір ауыздан қолдау білдірді. Бірақ бұл 

орайда мемлекеттік қолдаумен келген ақ 
халаттылардың қаражатты қаншалықты 
адал жұмсап әрі #з міндетін орындап жат-
қаны кеңес мүшелері тарапынан қызу 
пік ір талас тудырды. Fйткені, расында да 
аймақта  мемлекет қаржысының түрлі 
қитұрқы жолмен талан-таражға түсу факті-
лері жетіп артылады. Сондықтан мемлекеттік 
қолдау қаржысының қалай жұмсалып 
жат қаны да жіті назар аударуды қажет 
етеді. 

Облыстық Денсаулық сақтау басқармасы 
басшысының жаңа орынбасары Серік 
Омар хановтың айтуынша, аймақта 190 
түрлі сала дәрігерлері жетіспейді. Басқарма 
бас шылығы осындай факт келтіргенімен, 
қоғамдық кеңес мүшесі, белгілі дәрігер 
Серік Кәкенов бұл санды үзілді-кесілді 
жоққа шығарды. Оның айтуынша, #ңірде 
дәрігерлер тапшылығы аталған саннан 
бес есе жоғары. 

«Қазір #ңірде дәрігерлер 2-3, тіпті одан 
да к#п жерде бір мезетте жұмыс істейді. 
Бұл жерде медициналық қызметтің сапасы 
туралы не айтуға болады? Біздің дерек 
бой ынша облыста бүгінде 976 дәрігер 
тапшы. Сондай-ақ 1 974 орта медициналық 
персонал жетіспейді. Тек облыстық к#п-
бей інді аурухананың басшысы Нұрлан 
Жаровқа  100 дәрігер жетіспейтін шығар. 
Ал әкімшілік мұны қалай жауып отыр? 
Ол ардың дерегінше, 199 дәрігер. Мен 
штаттық кестені толықтай анықтап қарап 
шықтым. Штаттық кесте бойынша бәрі 
дұрыс болғанымен, іс жүзінде дәрігерлердің 
саны екі есе аз. Дәрігерлер бірнеше қызметті 
қоса атқарады. Медициналық қызметкердің 
жұмыс к#лемі 1,5 м#лшерлемеден аспауы 
керек. Ал бізде 4,5, тіпті тоғыз лауазымды 
қоса істеп жүрген дәрігерлер жетіп артылады. 
Бұдан кейін медициналық қызметтің 
сапасы туралы не айтуға болады? Міне, 

осы ны ж#нге келтіру керек», –  деп атап 
#тті Серік Кәкенов. 

Мұнымен қатар жиын барысында 
мемлекетпен берілетін бірреттік к#терме 
5 миллион теңге қаржыны басқа облыстан 
алып, оны толық атқармастан басқа аймақ-
қа орналасып алғандар, сондай-ақ жұмысқа 
орналаса салып, үш жыл декреттік демалыс-
қа шығып, міндеттелген жүктемені орында-
ма са да қаражатты алып жатқандар жайлы 
#ткір мәселелер к#терілді. 

Облыстық Денсаулық сақтау басқарма-
сы ның мәліметінше, кадр тапшылығын 
шешу мақсатында облыс бюджетінен  
резидентурада оқып білім алу үшін 35 
грант б#лінеді. Сондай-ақ жоғары оқу 
орын дарында да «жалпы медицина» ма-
ман дығына 50 грант қарастырылған. Соңғы 
т#рт жыл ішінде ғана аталған гранттар 

оқы ған жас маман үш жыл жұмыс істеуге 
мін детті. Бала күтіміне байланысты 
демалысқа шықса немесе резидентураға 
оқыса үш жылдық міндеттемеден боса-
тылады. Жастардың бойындағы жауап-
кершілікті арттыру үшін жұмсалған қара-
жатты екі есе #теу талап етілген жағдайда 
бас қаша болар ма еді. Бұл мәселені Ден-
сау лық сақтау министрлігімен келісіп 
заң да стыру қажет деп ойлаймын. Кадр 
мәселесіндегі күрделенген күрмеуін шешу 
үшін осындай қадамға бару керек деп 
санаймын, – дейді Ақмола облысы Денсау-
лық сақтау басқармасы кадр б#лімінің 
бас шысы Динара Баймағамбетова БАҚ 
#кілдеріне берген жауабында.

Яғни, мәселені тағы бір таразыға салып 
к#рсек, жергілікті атқарушы органдар 
б#л ген грант жүйесі іс жүзінде кадр мәселе-

#зі жетіспейді. Оны айтасыз, учаскелерде 
науқастарды қабылдайтын дәрігер де жоқ. 
Бас дәрігерлермен с#йлесе қалсаңыз, ма-
ған т#рт маман емес, сегіз маман керек 
дейді. Демек, нақты жағдайды к#з алдыңызға 
елестетудің #зі қорқынышты. Біздің 
түлектеріміз – жалпы тәжірибедегі дәрігер-
лер. �зірге нақты салалық мамандарды 
дайындап жатқан жоқпыз. Міне, осындай 
уәж айтсаң, амалы құрыған аудандық 
аурухананың бас дәрігерлері бізге маман 
болса болды дейді. Ереже бойынша әрбір 
учаскеде дәрігермен бірге үш орта буын 
медицина қызметкері болуы керек. Мұндай 
толық штат аудан түгіл қазір облыс орта-
лығының #зінде жоқ. Сондықтан менің 
есебімше, кемінде, 600-700 маман жетіс-
пейді, – дейді Светлана Мұратбекова.

Жоғары медицина мектебі директоры-
ның айтқанын айғақтайтын аса #ткір 
фактінің бірі – #ңірде дипломсыз интерн 
студенттердің #зі К#кшетау қаласындағы 
жекеменшік емханаларда емін-еркін жұ-
мыс қа кіріскен. Олар науқастарды қабылдап, 
ем-дом белгілеу құқына да ие болған.

– К#кшетау университетінің медицина 
факультеті 2018 жылы ашылған. Биыл 
алғашқы 104 жалпы тәжірибедегі дәрігер 
жол дама алады. Қазір оларға ауылдағы 
денсаулық сақтау ұйымдарына аса қажет 
болып, күнара #здеріне келуін сұрап ха-
барласып жатыр. Бірақ мұның #зі аймақтағы 
кадр тапшылығындағы түйткілді шеше 
алмайды, – деп толықтырды Светлана 
Қабыкенқызы. 

Светлана Қабыкенқызының айтуынша,  
университетте білім алып жатқан биылғы 
түлектердің 11-і аудандық әкімдіктердің 
гранты арқылы білім алса, 46-сы облыс 
әкімінің гранты бойынша оқып жүр. Бір 
алаңдатарлығы, жергілікті атқарушы ор-
ган дардың гранты арқылы білім алатын 
студенттердің саны жыл сайын азайып 
кет кен. Былтырғы оқу жылында 50 грант 
б#лінгенімен, екі-ақ студент оқуға түскен. 
Яғни, тегін оқуға беретін студенттің #зі 
қас қалдақтың қанынан қат болғанға ұқсайды.

Бір анығы – қазір  Қылмыстық кодекстің 
156-бабының 3-б#лігі бойынша қылмыстық 
іс қозғалды.  Бұл бапта еңбек қауіпсіздігі 
ережелерін ұйымдастыру немесе қамтама-
сыз ету міндеті жүктелген тұлғаның 
заң бұзу шылығы, соның салдарынан 
абайсызда адам #ліміне әкелгені үшін 
жауапкершілік қарас тырылған. Аталған 
бапқа сәйкес, кінәлі азаматты белгiлi бiр 
лауазымдарды атқару немесе белгiлi бiр 
қызметпен ай на лы су құқығынан 3 жылға 
дейін айырып немесе 5 жылға дейін бас 
бостандығын шектеу не сол мерзiмге бас 
бостандығынан айыру жазасы белгіленген. 
Қазір осыған байланысты сараптама 
жұмыс тары жүр гізілуде. Ал оның қорытын-
дысы қан дай боларын уақыт к#рсетеді. 
Ең #кініштісі, Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев биылғы жылды «Жұ мысшы 
маман дықтарының жылы» деп жариялап, 
оларды қамқорлыққа алу қажеттілігі ай-
тыл ып жатқанда Жамбылда жұмысшы 
маманның к#з жұмғаны жанға батады.

ЖҰРТ ӘБІГЕР, ЖЕТІСПЕЙДІ ДӘРІГЕР

P.S. 
Қалай дегенмен де аймақтағы 

медициналық кадрлар тапшылығын 
шешу үшін бірінші кезекте жас 
мамандардың жауапкершілігін 

арттыруға бағыттайтын шаралардың 
қажеттігі сезіліп тұр. Екіншіден, 

медициналық ұйымдар мен құзырлы 
органдардың іс жүзінде шынайы 
картинаны қоғамнан жасырмай, 

дәрігерлердің бірнеше жерде жұмыс 
істеуін ретке келтірмесе мәселе одан 
әрі ушыға бермек. Сондықтан басты 
байлыққа арашашы болар мамандар 

мәселесін тағы бір мәрте таразыға 
салған ж:н болар...

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы

Медициналық қызметкердің жұмыс көлемі 
1,5 мөлшерлемеден аспауы керек. Ал бізде 
4,5, тіпті тоғыз лауазымды қоса істеп жүрген 
дәрігерлер жетіп артылады. Бұдан кейін 
медициналық қызметтің сапасы туралы 
не айтуға болады?

бойынша 133 адам білім алған. Бекітілген 
келісімшарттарға сәйкес бұл гранттармен 
білім алған түлектер #здерін қаржыландыр-
ған #ңірге оралып, үш жыл жұмыс істеуге 
тиіс деп к#рсетілген. Алайда іс жүзінде 
133 маманның тек 107-і ғана сол #ңірге 
орал ып жұмыс істеген. Яғни, жұмсалған 
қаражаттың тағы да бақылауға алынбай, 
желге ұшқаны мәлім болды. 

Аудан әкімдіктерінің, жекелеген ком-
пания лар мен облыстағы медициналық 
ұйымдардың қаржысына оқыту мәселесінде 
де олқы тұстар к#п. Мәселен, 2013 жылдан 
2024 жылдар аралығында ғана осындай 
жобалар шеңберінде 64 адам білім алса, 
соның бүгінде тек 39-ы ғана жұмыс істейтін 
болып шықты. Олардың сегізі резидентурада 
білімін жалғастырған. Қалғаны қайда екені 
беймәлім. 

Сананы тұрмыс билеген заманда жас 
мамандардың кейін белгілі талаптары бар 
қаражатты іс жүзінде орындамай, уақыт 
#ткен сайын құнсызданып жатқан қаражатты 
кері қайтара салып, жалақысы жоғары  
елордаға қарай тартып кеткен оқиғалар 
да жетіп артылады. Fйткені жалақысы 
жоғары қызметте алған қаражатты аз уақыт 
ішінде қайтара салу түкке тұрмайды. Бұл 
орайда тұтас елдің оған сенім артып, үлкен 
үміт күткені туралы айтудың #зі артық 
сияқты. 

Келісімшартқа сәйкес медицина сала-
сында арнайы б#лінген грант бойынша 

сін шеше алмайды. Түйткілдің түйіні 
тар қа тыл мағандықтан, қаржыландырудың 
к#лемі де жыл санап құлдырай бастаған. 
Облыстық Денсаулық сақтау бас-
қармасының дерегінше, қазір жергілікті 
әкімдіктер мен медициналық ұйымдардың 
қаржысына 74 болашақ дәрігер ғана білім 
алып жатыр. Биыл 24 маман оқуын тәмам-
дап, бекітілген жұмыс орындарында жұ-
мыс қа кірісуге тиіс. Сондай-ақ 2026 жылы 
тиісінше 14 және үш, 2027 жылы тек жеті 
жал пы тәжірибедегі дәрігер және бір тіс 
дәрігері, 2028 жылы тек т#рт дәрігер диплом 
алады. Яғни, кадр тапшылығы екі жылдан 
кейін тіпті #ткір күйге түсетіні бірден 
бай қалып отыр.

Медициналық кадр тапшылығының 
тым күрделенген жайын біршама тереңірек 
білетін Ш.Уәлиханов атындағы К#кшетау 
университетінің жоғары медицина 
мектебінің директоры Светлана Мұрат-
бек о в аның айтуынша, статистикалық 
к#рсеткіш облыстағы ахуалды айқын 
аңғарта алмайды.

– Аудандық ауруханалардың бас 
дәрігерлерімен үнемі пікірлесіп, хабар 
алып тұрамын. Жағдай мүлде алаңдатарлық. 
�сіресе, Атбасар, Степногорск қалаларында 
аудандық және қалалық ауруханаларда 
жағ дай #те күрделі. Бұл ауруханаларда 
қазір ұлттық жобаға сәйкес кеңейту жүргіз-
іліп жатыр. Сирек мамандықтар тұрмақ, 
кәдімгі жалпы тәжірибедегі дәрігерлердің 

(Басы 1-бетте)
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ҚОҒАМ

Халқымыз рақымды, ме-
йірімді, жан жылуы мол 

адамды қайырымды адам 
дейді. «Армандар орында-
лады» атты қайырымдылық 
жобасының негізін қалаушы 
түркістандық Әсел Бимыр-
заева да сондай құшағы 
кең, жүрегі жұмсақ жан. 
Өзі мектепте балаларға 
білім бере жүріп, ерекше 
жандарға қомқорлық көр-
сетіп жүретін Әсел Махан-
бетқызының бүгінде жеткен 
жетістігі де көп.

– �сел Маханбетқызы, �зіңіз мектепте 
балаларға дәріс бере жүріп, ерекше бала-
ларға қамқор болу жобасын қоса атқарып 
келесіз. �рине, екеуі де балалармен жұмыс 
дегенмен жүрекке салмақ салатын тұстары 
бар. Сізге қиындық тумай ма? Мектептегі 
жұмыстарыңызға кедергісі жоқ па? Жалпы, 
ерекше балаларға қамқорлық жасауға ар-
нал ған «Армандар орындалады» жобасын 
бас тау идеясы қайдан келді? 

– Иә, Түркістан қаласындағы №17 
Ататүрік мектебінде орыс тілі мен әдебиеті 
пәнінен сабақ беремін. Жалпы, балалармен 
жұмыс істеу �зіме қатты ұнайды. Сондық-
тан болар олармен нәтиже к�рсетуге 
барынша кірісемін. Балалармен жұмыс 
істеп жүргеніме 12 жыл болыпты. Осынау 
жылдан бері әлі күнге дейін үйден оқитын 
балалардың жағдайын к�ріп, олармен тіл-
десіп, араласып жүріп оларға не жетіс-
пейтінін байқап, осындай ойға келдім. 
Жасыратыны жоқ, �зімнің бір перзентім 
де сондай үйде оқитындардың қатарында 
еді. Жалпы, қай жағынан алып қарасақ та 
мен бұл балапандардың жағдайын жетік 
түсінемін, балалармен қалай қарым-
қатынас жасау керек екенін білемін. 
Сабақтан тыс уақытта қастарында қалып, 
к�п с�йлесемін. Олармен сырласып, 
арман-мақсаттарын тыңдаймын. Үйде 
оқи тын бір балапанның жалғыз ғана ар-
маны маған идея берді. Ол қазір 17-де. Сол 
жылдары зерттеу жүргіздім, дені сау 
балаларға арналған шара �те к�п екен – 
спартакиада, конкурстар, байқаулар. Ал 
ерекше балаларға арналған шаралар аз 
және к�бісінде «�ткізсек болды» деген 
мағынадағы шаралар екен. Олардың жан 
толғаныстарына ешкім назар аудармапты. 
Мына жерде бір нәрсе дұрыс емес, бұған 
бір �згеріс жасауға болмай ма деген ой 
кетпей қойды. «Армандар орындалады» 
жобасын қолға алып, ерекше балалардың 
арманын қағаз бетіне түсірдім. Арманы 
жазылған бірнеше қағазды �ңірдегі елдің 
алдында жүрген азаматтарға апарып, 
оларға біреуін таңдатып, ондағы жазылған 
арманға қол жеткізуіне себепші бола бас-
тадым. Бұл дәстүр айына 10 баланың тіле-
гін орындап отыруға ұласты. 

Иә, жүрекке салмақ түсіретіні рас, 
жоба басталған алғашқы жылдары бала-
ларды к�ріп жылап қала беретінмін. Кейін 
түсіндім «мен к�з жасымды к�рсетпейін, 

балаларды мұнда қолдау үшін кішкене 
болса да оларға демалыс сыйлайын» деп 
шақырдым ғой деген ой келді. Түркістан 
қаласынан ғана емес, облыстың түкпір-
түкпірінен келетіндер бар. /з мамандығым 
бойынша жұмысты сүйіп істегендіктен, 
екеуін қатар алып жүру қиынға соқпайды. 
Оның үстіне мектеп директорымыз Рахила 
Кенжебекқызы үнемі қолдау білдіріп оты-
рады. Мектептегі жұмысымның тысқары 
қалып кетпеуін де талап етіп отырады. 
Жыл сайын оқушыларым қалалық, облыс-
тық олимпиадаларда топ жарып, жеңіспен 
оралып жатады. 

– Ерекше балалардың негізгі арманы не 
екен? 

– Олардың тілек-армандары �те қара-
пайым және әртүрлі. Олар қазіргі дені сау 
балалар сияқты iPhone, мопед сұрамайды. 
Мысалы, ән айтқанды жақсы к�ретін к�зі 
к�р мейтін балапанымыз дауыс ұлғайт-
қышымен музыкалық орталық сұрады. 
Тепе-теңдікті сақтап жүре алмайтын 
ерекше бала �здеріне арналған арнайы үш 
аяқты велисопедті армандайды екен. 
Біреу лері бар болғаны �з диваным, гло бу-
сым болса деп тілек жазады. Армандар 
к�біне �з диагноздарына байланысты 
болып келеді. Біреуі «әкем жаңа жылда 
қызыл к�йлек әперем деген еді, маған 
қызыл к�йлектің керегі жоқ, әкемді 
кайтарып беріңіздерші, әкемнің жанымда 
болғанын қалаймын» деп жазыпты. Жүрек 
ауыртатын осындай хат к�п. Анасынан 
сұрай келе әкесінің темір торда екенін 
біл дік. 6рине, әкесін қайтаруға мүмкін-
дігіміз болмады. Бірақ қызыл к�йлек 
әперген демеушіміз «әкең алып беріп 
жіберді» деп айтыңыздаршы деді. Тіпті, 
доп сұрайтындар да бар. Жалпы, к�бісінің 
тілегі «ешкім ауырмаса екен» деп жазады. 
Олардың армандары – осындай қарапайым 
дүниелер. 

– Бұл жоба алдағы уақытта жалғасын 
таба ма? �лде, жобаны жетілдіруді не болмаса 
ұқсас жобаны қолға алу ойда бар ма? 

– Ең басты жетістігім – осы жобамның 
жалғасын тауып келе жатқандығы және 
жобаға ниет білдіріп қатысқысы келетіндер 
маған шабыт береді. Осынау жобаның 

аясында «Арман қанат» деген қоғамдық 
қор құрылды. Жақында «Сен ерекшесің» 
атты медиа жоба ашылып жатыр. Онда 
�нерге икемі бар балалар фотосессияға 
қа тысады. Соның арқасында олар бойын-
дағы комплекстен арылып, Оқушылар 
сарайына барып, қол�нерге, ән, хор, би 
үйірмелеріне қатысып, облыстық, респуб-
ликалық жарыстардан жүлделі орындар 
алып жүр. Бастысы, балаларда сенімділік 
пайда бола бастады. Болашаққа деген 
сенімі артып, тіпті аналары балаларының 
қабілетінің барына к�зі жетіп, қуана 
бастады. Фотосессияны к�ріп «мәссаған, 
менің балам не деген сүйкімді, жанып тұр 
ғой» деп талайы айтты. Баласының бас-
қаша қабілетімен танылуына аналар да 
үміттенеді. Түңіліп отыра бергеннен не 
пайда?!

Айта кетер жетістігім, жобамның арқа-
сында Президенттің «Шапағат» медалімен 

марапатталдым. Бұл жобаға ешқандай 
қаржы қаралмаған, медаль үшін ешқандай 
жұмыс істеген жоқпын. Бар болғаны ерек-
ше балалардың басынан сипап, қайырым-
ды жандардың арқасында олардың тілегі-
нің орындалуына себепкер болып жүрмін. 
Медальді лайықты деп берсе, демек 
бұл – менің жетістігім. Бұл – маған үлкен 
жауапкершілік. 

Қоғамдағы әттеген-ай деген тұстарға 
ке лер болсам, к�біне пайдасын халық к�р-
мейтін, 1-2 аптада ұмытылып кететін жо-
ба ларға қаржыландыру к�п. Ал осындай 
медиа жобаларға жергілікті әкімдіктерден 
қолдау керек қой, к�біне қолдай бермейді. 
Болар-болмас қаржы к�рсетеміз, соның 
�зіне қолдау таппай жатамыз. Созақ, 
Ордабасы ауданы және Кентау, Түркістан 
қаласы әкмідігіне алғыс білдіргім келеді. 

«Сен ерекшесің» медиа жобасына қатыс-
қан балалардың, ата-аналарының қуанған-
дары, алған әсерлері неге тұрады?! К�пке 
дейін естерінен кетпей, �мірінің бір жар-
қын сәті болып қалар еді... Жалпы, жоба-
мен айналысқаныма ешқашан �кінген 
емеспін. Иә, «Не керек саған, ақша т�ле-
мейді, не пайдасы жоқ, не істейсің мұны?» 
деп айтып жататындар бар. Балапандар 
к�з алдымда, олардың қуанып жатқанның 
�зі неге тұрады?!

– Жоба арқылы адамдарға, қоғамға 
деген к�зқарасыңыз �згерді ме, нендей 
нәрсеге к�з жеткіздіңіз? Қоғамда қайырым-
ды жан к�п пе екен, әлде...

– Дәл қазір менің WhatsApp желісіндегі 
тобымда 200-ден аса ана отыр. Олардың 
барлығының да к�зқарасы �згеріп, бір 
нәрсемен айналысқысы, балаларын да 
үйірмелерге қатыстырғысы келеді. Сосын 
менің бауырларым, жақындарым, туыс-

тарым, достарым – бәрінің де әжептеуір 
к�зқарастары �згерді. Ерекше жандарға 
мүсіркеп қарамайды, оларды мықты жан-
дар деп қабылдап, «олардан үйренеріміз, 
аларымыз к�п екен ғой» деген ой қалып-
таса бастады. К�зқарастарды �згерте алға-
ным – бұл да менің жетістігім. Барлық 
жүректе мейірім бар, тек оята білу керек. 
Оларды қуанта алатындай мүмкіндік беріп 
жатқаным үшін алғысын білдіретін демеу-
ші к�п. Жалпы, қайырымды жандар бар-
шылық. 

Алғашында жобамызды жазғы маусым 
демалысы кезінде жүргіземіз деп бастадық. 
Бірақ арманды орындаймын деушілердің 
қатары к�бейіп, біртіндеп қыркүйек, қазан 
айларына жалғасып кете берді. Осы 
уақытқа дейін 28 мәрте �ткен іс шарада 
600-ге жуық баланы қуантып, тілектерін 

орындадық. 6рі қарай жалғасын табады 
деген үміттеміз. Қыс ауасында 2 айға үзіліс 
аламын. Дегенмен соның �зінде «Қашан 
басталады, басталғанда айтыңыз?» деп 
сұрап жүргендер к�п. Бір баланың тілегін 
орындайық деген ниеттілер саны артуда. 
Одан басқа жоғарыда айтып �ткен «Сен 
ерекшесің» деген жобаны аудандарда 
�ткізуді жоспарлап жатырмыз. Себебі бас-
қа да шалғайдағы аудандардан бала-
ларымыз қатысса деген сұраныс к�п түсіп 
жатыр. 6зірге қолдау күтіп отырмыз. 

– Жалпы, шығармашылықтың адамы-
сыз. Ақынсыз бірқатар �леңіңіз бар. 
�ндеріңіздің басым б�лігі лирикалық деген 
едіңіз бір сұхбатыңызда. Бұл жанр неге 
жаныңызға жақын? �лі де �лең жазасызба? 
«Жамбы �лең» дейтін к�ркемс�з байқауын 
ұйымдастырған екенсіз. Қазір ерекше бала-
лармен жұмыс жүргізіп, жобаны сол бағытқа 
бұрдыңыз. Қай жоба к�бірек жаныңызға 
жақын? 

– 2 017 жылы «Жамбы �лең» деген жыр 
жинағы жарық к�рді. Онда біраз �леңім 
жинақталып шықты. Шыны керек бала-
лармен к�п жұмыс істегеннен кейін ба-
лауса жүректерге тез жол табатын �леңдер 
жазғанды жақсы жолға қойған сияқтымын. 
Бірақ осы жобаларға назарды к�бірек 
аударып жібердім бе, қазір менде жазу 
деген кенжелеп қалды. Қарап отырсам, 
�леңді к�біне қуанып отырғанда емес, 
жабырқау кездері жазады екенмін. 5 ұл-
қызым, қолдау к�рсетіп отырған жұбайым 
бар. Отбасындағы қиындықтың бәрін 
жолдасым екеуміз бірге к�ріп, атқарып, 
еңсеріп келеміз. Жолдасым қолдаудан 
ешқашан шет қалған емес. Сәбилерімізбен 
пәтерден пәтерге жүрген күндердің де 
�зіндік сабақтары болады. Қазір шүкір 
жағдайымыз дұрысталды. /зің қалаған 
іске кіріссең бәріне үлгеруге болады. 
/леңді алдағы уақыттары жалғастырамын 
деп ойлаймын. Иә, шығармашылық 
кештерімді ұйымдастырып беріп жатқан 
мәдениет орындары, мектептер бар. 
/леңді жақсы к�ремін, жатқа айтпасам да 
оны оқығанды ұнатамын. Қазіргі ақындар-
дан теріп, талдап оқимын. Ұлықбек 
Есдаулет, Бекарыс Шойбек, Қалқаман 
Сарин сынды белгілі ақындар �леңдеріме 
оң пікір қалдырғанда әжептеуір марқайып 
қаламын. Дегенмен шығармашылықтан 
г�рі ерекшелігі бар балалармен жұмысқа 
к�бірек бет бұрып кеткен сияқтымын. 
Алдағы уақытта екеуін қатар алып жүремін 
деп ойлаймын. Себебі әрі қарай шәкірт 
тәрбиелейтінім айқын. Шәкірттеріме кі-
тап оқуды, �лең оқығанды насихаттаймын. 
Олардың да менің жобама қатысып, ойын 
жақсы ниетке бұруға бағдар бергім келеді. 

– Сұхбатыңызға рақмет! 

Сұхбаттасқан 
Назгүл НАЗАРБЕК,

Түркістан облысы

БАРЛЫҚ ЖҮРЕКТЕ 
МЕЙІРІМ БАР

6рине, �ңір тұрғындарының үлесіндегі 
жастардың басым болуының �зіндік ар-
тықшылығы болғанымен, бірқатар мәсе-
ленің де туындайтыны с�зсіз. Соның 
бірі – жастарды жұмыспен қамтудың 
жайы. Біз  бұған дейін аймақтағы 
жұмыссыз дықпен күрес туралы жазған 
едік, бұл жолы жастарды жұмыспен қамту 
бойынша қандай іс-шара атқарылды деген 
сауалға жауап іздемекпіз. 

 Жалпы, былтыр Жетісу облысының 
жұмыспен қамту органдарының қолдауы-
мен 35 жасқа дейінгі 7 695 жас жұмысқа 
орналастырылған к�рінеді. Солардың 
арасында қысқамерзімді кәсіптік оқытудан 
�тіп, жұмысқа тұрған, грант алып, кәсіп 
ашқан жастар да бар. Облыстық жұмыспен 
қамтуды үйлестіру және 6леуметтік бағ-
дар ламалар басқармасының мәліметіне 
сүйенсек, былтыр жастар арасынан қоғам-
дық жұмыстарға 1 322 адам, жастар прак-
тикасына 1 150 түлек, әлеуметтік жұмыс 

орындарына 125 жас, «Алғашқы жұмыс 
орны» бойынша 575 адам, «Ұрпақтар ке-
лісімшартымен» 31 адам жұмысқа тұрғы-
зылған. Бұдан б�лек, грант алғандар да, 
«Бастау бизнес» жобасы бойынша кәсіп-
керлік негіздеріне оқытылғандар да бар.

Мәселен, қысқамерзімді кәсіптік 
оқуға жіберілген облыстағы 318 жастың 
бірі – талдықорғандық Айгерім Т�ребаева. 
Бала күтімі демалысынан кейін Айгерім 
журналистік дипломын ысырып қойып, 
�зін басқа салада сынап к�ргісі келді. 
С�йтіп, Талдықорған қаласының Мансап 
орталығы арқылы қысқамерзімді кәсіптік 
оқуға жолдама алып, «Ташенова» ЖК оқу 
орталығында кірпік �сірудің қыр-сырын 
меңгерді. Үш айлық курстың мерзімі 
аяқталған соң аталған шағын кәсіпкерлік 
нысанына жұмысқа қабылданды. 

– /зім к�пбалалы анамын. Балаларым 
жас болғандықтан,  солардың күтімімен 
біршама уақыт үйде отырдым. Кейін 
сұлулық әлеміне бет бұрып, жаңа кәсіп 
үйренсем деп жұмыспен қамту органына 
жүгіндім. Соның арқасында былтырғы 

жылдың тамыз айында оқыту курсынан 
�тіп, сертификатымды алдым. Маған 
жоғары білікті мамандар кірпік �су ісін 
егжей-тегжейлі үйретті. Сұлулық сало-
нында аз ғана уақыттың ішінде �зімнің 
жақсы маман екенімді к�рсете алдым, 
қазір  �зімнің тұрақты келушілерім бар. 
Кез келген уақытта адам �зі қалаған жаңа 
кәсіпті меңгере алады екен, оған ешқашан 
кеш емес. Соған к�зім жетті. Осындай 
мүмкіндіктерге жол ашып отырған мем-
лекеттік бағдарламалардың бар болғаны 
қуантады, – дейді к�пбалалы ана Айгерім 
Т�ребаева.

Ал облыстық Қоғамдық даму басқар-
масының мәліметіне қарағанда, былтыр 
жастарға арналған мемлекеттік бағдар-
ламалар мен жобалар туралы ақпарат-
тандыру бағытында �ңірде �ткізілген 
кездесулер мен түсіндіру жұмыстарына 
3 мыңнан астам жас тартылған. Осы орай-
да түрлі грантқа қатысып, �з ісін ашуға 
талпынған жастар да аз емес. Мысалы, 
пси холог және логопед-дефектолог ма-
ман дықтары бойынша жоғары білім алған 
Айым Сайлаубекова мамандығына сай 
жұмыс іздеп жүрген кезінде жастарға ар-
налған гранттар бар екенін естіп-білген.

– Бір күні әлеуметтік желіден жастарға 
конкурс негізінде гранттар  берілетіні 
туралы ақпаратты к�зім шалды. Осы 
конкурсқа халыққа пайдасы тиетін жоба 
ұсынып, бақ сынап к�рсем деген ой келді. 
С�йтіп, ерекше білім беруді қажет ететін 
бала ларға арналған коррекциялық орта-
лық ашу жобасын ұсынып, 3 млн теңге 
грант ұтып алдым. Бірден Талдықорған 

қаласынан осындай орталық аштым. Ор-
талыққа керек жабдықтардың бәрін 
гранттың қаржысына сатып алдым. Қазір 
орталықта бейімделген денешынықтыру, 
сенсорлық интеграция, логомассаж қыз-
мет түрлері жасалып, логопед, дефектолог, 
психолог, нейропсихолог мамандар сабақ 
жүргізеді. Қазір орталықта 12 адам жұмыс 
істейді, – дейді «Сана» орталығының 
жетек шісі Айым Сайлаубекова. 

Жалпы, былтыр жастар бастамаларын 
қолдау мақсатында «Тәуелсіздік ұрпақ-
тары» гранты бойынша 3 млн теңгеден 10 
грант берілген. Гранттар «Ғылым», 
«Мәдениет», «Ақпараттық технологиялар», 
«Бизнес», «Медиа» бағыттары бойынша 
ұсынылып, жастардың �з ісін ашуға 
жәрдем етті.

Осы ретте �ңірде жастардың, әсіресе 
NEET санатындағы жастардың �мірден �з 
орындарын табуына қаншалықты к�ңіл 
б�лініп отыр деген сауал туады. Облыстық 
Қоғамдық даму басқармасының дерек-
теріне сәйкес, былтырғы жылы жастарды 
маусымдық жұмыспен қамту мақса-
тындағы «Жасыл ел» еңбек жасақтарында 

635 адам жұмыс атқарды. Жоба аясында 
барлық аудан-қалада «Экодесант», «Таза-
лық тыңшысы», «Жайқалсын жас терек», 
«Жасыл бақ – таза қала» атты акция лар 
ұйымдастырып, тазалық шара лары жүр-
гізілді. Сонымен қатар 83 «Бос жұмыс 
орын дарының жәрмеңкесі» ұйым дас-
тырылып, 4 081 адам тұрақты жұмысқа 
орналасты.

Бұған қоса, облыс мектептеріндегі 
әдеп-құқық жұмысы ж�ніндегі менторлар 
жоғары сынып оқушыларына мамандық 
таңдауға, алдағы үлкен �мірге дұрыс қадам 
жасауға жәрдемдесуде. Бұл да жастар 
саясатына �зінің оң ықпалын тигізіп отыр. 
Атап �тсек, бүгінде облыстағы менторлық 
жоба аясында 126 адам еңбек етеді. Олар 
балалар мен жас�спірімдердің құқықтары 
мен міндеттері, нашақорлық пен лудо-
манияның, суицидтің, буллинг пен кибер-
буллингтің, зорлық-зомбылықтың алдын 
алу, жыныстық қол сұғылмаушылықты 
қалыптастыру, салауатты �мір салты, 
мамандық таңдау және кәсіптік бағдарлау, 
креативті ойлау, қаржылық сауаттылық 
сияқты 9 бағытта жұмыс істейді.

ЖАСТАРҒА АРНАЛҒАН 
ЖЕМІСТІ ЖОБАЛАР
Жетісу облысының тұрғындарын жас шамасына жіктегенде, 

жастардың үлесі басым екені байқалады. Яғни, аймақты 
адами әлеуеті  жоғары өңірлердің қатарына жатқызуға болады. 
Дерекке сүйенсек, бүгінде аймақтағы 14 пен 35 жас аралығындағы 
бозбала мен бойжеткендердің саны жалпы өңір халқының 47,6 
пайызын құрайды екен. Атап айтқанда,  Жетісудағы жастардың 
жалпы үлесі – 190,3 мың адам шамасында. Оның ішінде 106,4 мың 
жас ауылдық жерлерде тіркелсе, қалғаны қалада тұрады дейді 
статистика.

Қалмаханбет МҰҚАМЕТҚАЛИ,
Жетісу облысы

Суретті түсірген Жеңіс Ысқабай

Әсел БИМЫР ЗАЕВА:
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ӨЗЕКТІ

 �лемге әйгілі лотос алқабы Атырау 
облысының Құрманғазы ауданында 
орналасқан. Алып бара жатқан туристік 
орын болмаса да, жолдың ұзақтығын 
ысырып қойып, лотос алқабын тамашалауға 
туристер жан-жақтан ағылады да жатады. 
Жеткілікті инфрақұрылым мен қызмет 
к#рсету жүйесінің жоғы түбінде лотос 
алқабының жойылуына әкеліп соғуы 
мүмкін. 

Сондықтан бұл алқапты қорғап, оны 
дамыту аса маңызды. Атырау облыстық 
мәслихат депутаты Нұрлыбек Даралиев 
Теңіз ауылдық округінде туризмді дамыту 
кезек күттірмейтін мәселе екенін  айтады. 
«Дәл қазіргі уақытта экотуризмді дамытуға 
бағытталған нақты жобалар әзірлеу 
маңызды.  Сондай-ақ табиғи аймақтардың 
тазалығын сақтау және туристер үшін 

#зі ерекше табиғаты бар аудан ғой. Қанша 
жерден дамып кеттік десек те, табиғат 
түлеткен сұлулықты сол күйі сақтап қалу ы-
 мыз керек» дейді жергілікті тұрғын. 

Жалпы, әлем бойынша сирек кездесетін  
лотос гүлі Ежелгі Египетте, Үндістанда 
және Қытайда ежелден бері  ерекше 
құрметті және қасиетті #сімдік. Бір қызығы, 
лотос гүлі ежелгі Египетте де экономикалық 
маңызға ие болған. Оның тамырсабақтары 
жеуге жарамды деп саналып, картоп 
сияқты қайнатып жеген.  Кей деректерде 
лотос гүлінің емдік қасиетке ие екені де 
айтылады. 

Еске сала кетсек, Құрманғазы ауданы – 
жыл сайын лотос гүлдейтін Қазақстандағы 
жалғыз аймақ.  �детте әйгілі лотос шілде 
айының ортасынан тамыздың аяғына 
дейінгі уақыт аралығында гүлдейді. Лотос 
алқабы 5 мың гектарға дейінгі жерді алып 
жатыр. Тіпті, «Қызыл кітапқа» да енген. 
Жаз мезгілінде лотос алқабын к#ру үшін 

ГҮЛДЕМЕЙ МЕ?
ЛОТОС ЕНДІ 

Алматы сияқты тау бөктерінің немесе Көкшетау сынды көк-
орай табиғаттың ортасында орналаспаса да, Атырауда та-
биғаттың талғап берген таңғажайыптары бар. Өркениеттің 
бірде-бір ізі түспеген Тұздыкөл, әлем мойындайтын ғажайып 
сұлулық – лотос алқабы. Бірақ көп ұзамай Тұздыкөл түбімен 
құрып, лотос алқабы жойылып кетуі мүмкін. Тұздыкөл – бөлек 
талдауды қажет ететін тақырып. Ал лотостың жайы бөлек.

Баян ЖАНҰЗАҚ,
Атырау облысы

Мұрат ТЕМІРЖАНОВ, 
Ауыл шаруашылығы министрінің 
кеңесшісі:

ЕГІН ШАРУАШЫЛЫҒЫНДА 
Р�ЛІ ЗОР

– Ауыл шаруа-
шылығы – адам-
заттың негізгі 
қа   жеттіліктерін 
қамтамасыз ететін 
маңызды сала. Бұл 
салада зиянкес-
термен күрес және 
дақылдардың 
#н ім  ділігін арт-
тыру мәселесі 

үнемі #зекті болып қала береді. Дәстүрлі 
әдістер к#біне к#п еңбекті, уақыт пен 
ресурсты талап етеді, ал агродрондар 
осы мәсе лелерді тиімді шешуге мүмкіндік 
береді. Олар дәлме-дәл егіншіліктің 
маңызды элементіне айналып, зиянкес-
термен күресті оңтайландыру арқылы 
агро #неркәсіптік кешеннің тұрақты 
дамуына ықпал етеді.

Агродрондардың басты артықшылық-
тарының бірі – олардың жоғары дәлдігі. 
Дәстүрлі тәсілдермен салыстырғанда, 
дрондар белгілі бір аймақтарға нақты 
м#лшерде тыңайтқыш немесе пестицид 
шашуға мүмкіндік береді, бұл химиялық 
заттардың артық қолданылуын болдыр-
майды. Бұл #з кезегінде #нім сапасының 
жоғарылауына және топырақтың тозуын 
азайтуға ықпал етеді. Сонымен қатар 
дрондар оператордың араласуын азайтып, 
жұмыс күшіне жұмсалатын шығындарды 
қысқартады. Мысалы, үлкен егістік 
алқаптарын #ңдеу үшін к#птеген жұмыс-
шы мен техникалық құралдар қажет 
болса, агродрондар бұл процесті бірнеше 
есе жылдам әрі үнемді жүргізуге к#мек-
теседі.

Тағы айта кетсем, дрондар пестицидтер 
мен тыңайтқыштарды тек қажетті 
жерлерге себу арқылы артық химиялық 
заттардың табиғи ортаға таралуын 
шектейді. Бұл #зен-к#лдердің ластануын 
азайтып, экожүйенің тұрақтылығын 
сақтауға ықпал етеді. Сонымен қатар 
агродрондар жер бедері қиын немесе 
қолжетімсіз аймақтарда да тиімді жұмыс 
істей алады. Таулы аймақтарда немесе 
батпақты жерлерде ауыл шаруашылығы 
жұмыстарын жүргізу әдетте қиындық 
тудырады, ал дрондар бұл процесті 
жеңілдетеді.

Агродрондардың тағы бір артықшылы-
ғы ретінде олардың мониторинг және 
бақылау мүмкіндіктерін ерекше атап 
#ткім келеді. Олар #сімдіктердің жай-
күйін қашықтан талдап, аурулар мен 
зиянкестердің таралуын ерте анықтай 
алады. Бұл фермерлерге жедел шешім 
қабылдауға және шығындарды барынша 
азайтуға к#мектеседі. Сонымен қатар 
агродрондарды басқа технологиялармен 
интеграциялауға болады. Мысалы, олар 
жасанды интеллект және үлкен деректерді 
#ңдеу жүйелерімен үйлескенде, #сімдік 
ауруларының ықтималдығын алдын ала 
болжауға және ресурстарды тиімді пайда-
лануға мүмкіндік береді.

 
Аманжол �ЛТАЕВ, 
Парламент Мәжілісінің депутаты:

МАЛШЫЛАРДЫҢ БЕЙНЕТІН 
ЖЕҢІЛДЕТЕДІ

– Бүгінде ауыл 
шаруа шылығында 
дрон дарды қолда-
ну тиімді деп есеп-
теймін. Себебі, 
біріншіден, ауыл 
шаруашылығы 
техникалары жет-
кіліксіз. Екін ші-
ден, қолданыс тағы 

техникалардың әбден тозығы жеткен. 
Бұл, әсіресе шалғай ауыл дар мен жайылым 
жерлерде үлкен мәселе тудырады. Біздің 
малшыларымыз т#рт түлік бағуда к#птеген 
қиыншылыққа тап болып жатады. Малын 
апталап жо ғал тып, іздеп жатқандары да 
аз емес. Мысалы, жайылымнан ұзап, 
алты қырдан асқан жылқыларды табу 
үшін бірнеше күн уақыт кетеді. �сіресе, 
солтүстік #ңірлерде бұл қалыпты жағдайға 
айналған. Осындай сәттерде дронның 
к#мегі #те маңызды. Заманауи дрондар 
жоғары сапалы камералармен және GPS 
жүйесімен жабдықталғандықтан, жоғалған 
малды тез анықтауға мүмкіндік береді. 
Бұл мал шы лардың уақытын үнемдеп 
қана қоймай, жанар-жағармай шығынын 
да азайтады.

Дронның тағы бір маңызды артықшы-
лығы – қауіпті жағдайлардың алдын алу. 
Ауа райы қолайсыз кезде немесе қасқыр 
секілді жыртқыштар малға шабуыл жа-
са ған жағдайда дрон арқылы жылдам 
әрекет етуге болады. Мұндай технология-
ның енгізілуі мал шаруашылығының 
дамуына оң әсерін тигізеді.

Дрондарды  мал шаруашылығында 
ғана емес, егін шаруашылығында да 
тиімді пайдалану қажет. Аграрлық саласы 
дамыған елдер бұл технологияны 
қолданысқа енгізу арқылы к#птеген 
жетістікке жетті. Мысалы, іргедегі 
Қытайды алсақ болады. Онда дрондар 
егістік алқаптарын бақылауға, дән себуге, 
тыңайтқыш шашуға және зиянкестермен 
күресуге кеңінен қолданылады. Күнделікті 
әдістермен салыстырғанда, дрондар бұл 
процестерді жылдам, тиімді әрі шығынды 
азайта отырып орындайды.

Алайда дрондардың бағасы қымбат 
болғандықтан, оны кез келген шаруа 
қожалығы сатып ала алмайды. Сондықтан 
елімізде ауыл шаруашылығына арналған 
дрондарды #зіміз #ндіруіміз қажет. Егер 
осы бағытта нақты қадамдар жасалса, 
алдағы уақытта әрбір #ңірдегі шаруа 
қожалықтары дронды қолжетімді бағамен 
сатып ала алатындай жағдайға жетеміз 
деп сенемін. Сонымен қатар фермерлерге 
дрондарды қолдану бойынша арнайы 
оқыту бағдарламалары енгізілсе, бұл 
технологияны игеру жеңіл болар еді.

Қорыта айтқанда, ауыл шаруашылы-
ғын д а дрондарды пайдалану – уақыт 
талабы. Егер осы мүмкіндіктерді тиімді 
пайдалансақ, жаңа нәтижелерге қол 
жеткізеріміз анық.

�ділет РАХМЕТОЛЛА, 
дроншы, видеограф:

ДРОН-ТАКСИ ЖОБАЛАРЫ 
ҚОЛҒА АЛЫНУДА

– Соңғы жыл-
дары елімізде 
дрон дарға деген 
қызығушылық 
артып келеді. Жас-
тар ғана емес, 
кә сіби опера тор-
лар, кәсіпкер лер 
мен ғалымдар да 
бұл құрылғы лар-
дың мүмкін дік-

терін кеңінен қолдана бастады. Қазақстан 
әлем бойынша дронмен видео түсіруде 
алдыңғы қатарлы елдердің бірі деп 
санаймын. Себебі күн сайын әлеу меттік 
желілер мен ақпараттық платформа ларда 
еліміздің к#ркем табиғаты мен сәулетті 
қалалары жайлы жоғары сапада түсірілген 
видеолар жиі таралады. Бұл – тек 
қызығушылық емес, сонымен қа тар 

жаңа технологияларды игеру мен оларды 
түрлі мақсатта пайдалануға деген үлкен 
қадам. Дрондарды  видео түсіру үшін 
ғана емес, түрлі салада қолдануға болады. 
Кейбір дамыған елдерде дрондар тамақ 
жеткізу қызметін де атқарып жүр. Мұндай 
технология әсіресе халық к#п шоғырлан-
ған қалаларда #те пайдалы.

Болашақта дрондардың қолдану аясы 
одан әрі кеңейе түспек. Қазірдің #зінде 
дрон-такси жобалары қолға алынып, 
кейбір елдерде сынақтар жүргізіліп 
жатыр. Бұл технология әлі толықтай іске 
қосылмағанымен, жақын арада аспанға 
к#теріліп, жолаушылар тасымалдайтын 
дрондарды к#руіміз ғажап емес. Бүгінде 
қолмен басқарылатын шағын дрондар 
ертеңгі күні к#лік құралдарына айналуы 
мүмкін.

Технологияның қарқынды дамуы 
бізді дрондар дәуіріне бір қадам жақын-
датып отыр. Қарапайым ойыншықтан 
басталған бұл құрылғы бүгінде к#птеген 
саланы революцияға ұшыратып, 
болашақтың ажырамас б#лігіне айналып 
келеді. Алдағы жылдары дрондар күн-
делікті #міріміздің қалыпты құралына 
айн алып, біз ойламаған жаңа мүмкіндіктер 
ашатыны с#зсіз.

Дастан МҰХАМЕДРАХИМ, 
дроншы, видеограф:

ДРОНҒА БАЙЛАНЫСТЫ 
ТЫЙЫМ К�П

– Дрондар 
әуес  қойлар мен 
кәсіби оператор-
лар дың арасында 
үлкен сұраныс қа 
ие бол ып, елдегі 
аэро  фото және 
видео  түсірілімнің 
са па сын жаңа 
дең гейге к#теруде. 
Мен осы салада 

ұзақ жылдан бері жұмыс істеп келемін 
және бүгінге дейін еліміз бойынша 700-
ге жуық шәкірт тәрбиеледім. Бүгінде 
олардың барлығы жеке дрондарын 
иеленіп, кәсіби және шығармашылық 
бағытта белсенді түрде видео түсірумен 
айналысып жүр.

Алайда дронды заңды түрде пайдалану 
бірқатар қиындық тудыруы мүмкін. 
Қазақстан заңнамасы бойынша әрбір 
сатып алынған дрон міндетті түрде тір-
кел уі керек. Сонымен қатар белгілі бір 
аймақтарда видео түсіру үшін арнайы 
рұқсат алу талап етіледі. Ал бұл процеске 
ұзақ уақыт кетеді. �сіресе, мен секілді 
кәсіби дрон операторлары үшін бұл 
едәуір қиын. Себебі дрон техникалық 
құрылғы болғандықтан, к#п жағдайда 
істен шығып жатады. �р жаңа дронды 
қайта-қайта тіркеу – уақыт жағынан 
тиімсіз. 

Бұдан б#лек, Қазақстанда дронмен 
видео түсіруге қатысты заңнамалық 
шектеу к#п. Кейбір қалалар мен аймақ-
тарда дрон к#теруге мүлде тыйым салын-
ған. Мұндай шектеулер кәсіби түсірі-
лімдерге кедергі келтіретіні с#зсіз. Егер 
мұндай тыйымдар к#бейе берсе, елдің 
туристік, мәдени әлеуетін насихаттауымыз 
қиындай түседі. К#птеген оператор 
бел гілі бір к#ркем жерлерді түсірмек 
болғанымен, рұқсат ала алмауы немесе 
тыйым салынуы себепті бұл мүмкін 
бол май қалады.

Дрон индустриясы енді аяққа тұрған-
дықтан, шектеулер мен тыйымдарды 
азайтқан дұрыс деп ойлаймын.

ДРОНДАРДРОНДАР ДӘУІРІ БАСТАЛДЫ ДӘУІРІ БАСТАЛДЫ
Қазақстанда дронбегілер 
қатары өсіп келеді. Кеше-
гі батпырауық ұшырған 
бала қазір әуеден дрон 
ұшырып жүр. Бүгінде дрон 
еріккеннің жетегіндегі 
құрал ғана емес, маңыз-
ды салаларда да кеңінен 
қолданыста таралуда. Тіпті, 
кейбір индустриялар дрон-
ның кесірінен жабылуға 
шақ. Технологияның ша-
рықтап дамуы адамзаттың 
дрон дәуіріне қадам басып 
жатқанын көрсетеді. Дрон-
ның отандық салалардағы 
маңызын білу үшін маман-
дардан жауап алуға ты-
рысқан едік.

Әсет ҚАЛИ

қолайлы жағдай жасау мәселелеріне де 
назар аудару қажет. Лотос алқабын қорғау 
және сақтау шараларын жергілікті билік, 
Үкімет деңгейінде күшейту жұмыстары 
қолға алынатын болса, туристік қызмет 
к#рсету аясы кеңейер еді. Атырау #ңірі 
үшін табиғатқа зиян келтірмейтін эко-
логиялық туризмді дамыту маңызды. 
Қиғаш бойындағы лотос гүлдерінің ерекше 
табиғаты мен сұлулығын сақтау – біздің 
ортақ міндетіміз. Туризм арқылы бұл 
аймақтың дамуына серпін бере аламыз, – 
деді Нұрлыбек Даралиев. 

Құрманғазы ауданындағы лотос гүлі 
алқабы ерекше қорғалуға тиіс. Бұл туралы 
Атырау облысы әкімінің орынбасары 
Жасұлан Бисембиев те мәселе к#теріп 
келеді. 

«Атырау #ңірі үшін экотуризмді 
дамытуға қолайлы екі аймақ бар. Ол – 
Ақжайық резерваты және Қиғаш бойындағы 
лотос гүлдер бағы. �лем бойынша сирек 
кездесетін лотос гүлдер алқабын к#руге 
жылына 1 000-ға жуық қазақстандық және 
шетелдік турис келеді. Алайда туристер 
арасында гүлді жұлып, сындыру фактілері 
к#беюі салдарынан феноменалды алқап 
жойылу қаупінің алдында тұр. Сондықтан 
Экология және табиғи ресурстар 
министрлігіне Атырау облысы әкімдігі 
тарапынан лотос алқабына арнайы 
шараларды қабылдау мақсатында қосымша 
қадағалау жұмыстарын күшейту бойынша 
заңдылықтар қарастыру туралы сұраныс 
жолданды», – деді ол.

Құрманғазылық азамат Амандық 
Сағынтайұлының айтуынша, лотос гүл-
дері – #зіне тән ғажайып ерекшелігі бар 
табиғат сыйы. «Лотос әр кеш сайын гүлін 
жауып, таңертең қайта «ояну» үшін судың 
астына «жасырынады». Ең қызығы, судан 
шыққан кезде гүл құрғақ болып қалады. 
Ауыл үлкендері жиі айтатын аңыз бойынша, 
су неғұрлым лай болған сайын лотос гүлі 
соғұрлым әдемі болады екен. Құрманғазы 

күніне 50-100 адамға дейін келеді екен. 
Қазақстандағы жалғыз лотос алқабы 
дегеннен шығады, асылында мұндай 
алқаптар к#біне тропикалық және 
субтропикалық аймақтарда кездеседі. 
Бүгінде лотос алқабы, әсіресе Үндістан, 
Вьетнам, Қытай, Таиланд, Мысыр және 
Ресейдің Астрахань облысында танымал 
болып отыр.

Қазір Құрманғазы ауданындағы Қиғаш 
жағалауында азды-к#пті кәсіпкерлік 
нысандар бар. Алайда олар к#рсетіп отыр-
ған қызмет сапасы мен түрі Қазақстан 
ғана емес, әлем елдерінен арнайы келетін 
туристің бәрінің бірдей сұранысын қамта-
масыз етуге қауқарлы емес.

Бір #кініштісі, туристер де кейде табиғат 
ғаламатының құндылығын бағалай бермейді. 
Гүлді жұлып әкетіп, суретке түсу үшін таби-
ғат ғажайыбын құрбандыққа шалатындар 
к#п. Тиісті деңгейдегі  қоршауы да, қорғауы 
да жоқ алапат алқап күндердің күнінде жай 
ғана батпақты далаға айналма сына сіз де, 
біз де кепілдік бере алмай отыр мыз.

«Лотос әр кеш сайын 
гүлін жауып, таңертең 

қайта «ояну» үшін судың 
астына «жасырынады». 

Ең қызығы, судан 
шыққан кезде гүл құрғақ 

болып қалады. Ауыл 
үлкендері жиі айтатын 
аңыз бойынша, су неғұр-

лым лай болған сайын 
лотос гүлі соғұрлым әдемі 

болады екен.

L-motiv ЖШС, БСК 171140034192 #зінің таратылатыны туралы хабарлайды. 
Талап-шағымдар осы хабарландыру жарияланған күннен бастап 2 ай мерзім 
ішінде мына мекенжайда қабылданады: Астана қ, Сарайшық ауданы, Р.Қошқарбаев 
к-сі, үй 54А, пәтер 105. тел. +7 771-072-15-37.
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АЙНА

Бетті дайындаған Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

Чингай шоуы – Сингапур тәуелсізді-
гінің 60 жылдығына орай ұйымдасты-
рылған шара. Аталмыш мәдени шара 
алғаш рет 1973 жылы Сингапур мемле-
кетінің негізін қалаушы Ли Куан Юдің 
бастамасымен $ткен. Содан бері әлемнің 
назарын ерекше аударған к$ше шеруіне 
айналды. Отандық әртістердің де бұл 
шеруде $нер к$рсетуі Қазақстанның 
Син гапурдағы елшілігінің қолдауымен 
жүзеге асты.

Ұлттық $нерді таныстыруға аттанған 
«Астана Опера» әртістері вокалдық және 
хореографиялық н$мірлерді біріктіретін 
ерекше бағдарлама дайындаған. Қаты-
сушылар құрамында оркестр әртісі, опера 
труппасының солистері Назым Сағынтай, 
Ержан Саипов, жобаның қоюшы-хорео-
графы Сұлтанбек Ғұмар және бірқатар 
балет әртістері бар. Мұндай мәдени шара-
ларға қазақстандық әртістердің қатысуын 
жоғары бағалаған Қазақстанның Син-
гапурдағы Елшілігінің бірінші хатшысы 
;йгерім Раисова бұл шоудың маңызына 
тоқталды. 

– Сингапур – Қазақстанның оңтүстік-
шығыс Азиядағы негізгі серіктестерінің 
бірі. Саяси тұрғыдан Қазақстан мен Син-
гапур арасындағы қарым-қатынас жоғары 
деңгейде екенін білеміз. Ал мәдени байла-
ныстың да берік екенін атап $ткім келеді. 
Мәселен, осы елдегі аса ірі мерекенің бірі 
Чингай парадына еліміздің әртістері қа-
тысты. Бұл екіжақты мәдени байланысты 
одан әрі нығайтуға ықпал етеді деп тұжы-
рымдауымызға болады, – деді ол.

Театр әртісі, жобаның жетекшісі 
Жанар Абдрахманқызы айтулы шараға 
әлемнің әртүрлі елдерінен мыңдаған 
актерлер, музыканттар мен бишілер 

және басқа да шығармашылық ұжымдар 
қатысқанын айтты. Сондай-ақ «Астана 
Опера» әртістері «Той бастар» қойылы-
мымен шетелдік к$рерменді баурап алға-
нын тілге тиек етті. Яғни, қойылымда би 

арқылы ұлттық ойындар, дәстүрлер мен 
дала халқының рухани байлығы замана-
уи бағытта бейнеленген. Қойылымның 
авторы – HasSak группасы, ал хорео-
граф – Сұлтанбек Ғұмар.

– Былтыр қыркүйек айында Қазақ-
станның Сингапурдегі елшілігі осы жо-
баның жетекшілігін ұсынды. Яғни, осы 
парадта Қазақстанды қалай таныстыру 
керек екенін ойластыруымыз керек еді. 
Қыркүйектен бастап, елшілікпен бірге 
концепцияны әзірлеу бойынша үлкен 
жұмыс атқарылды. Парадта не ұсына-
тынымыз туралы бірнеше нұсқа болды. 
Ұзақ уақыт бойы келісс$здер жүргізіп, 
Сингапур тарапымен онлайн-кездесу-
лер $ткіздік. Нәтижесінде, н$мірлеріміз 
бекітіліп, Чингай парадына қатысатын ел-
дер тізіміне ендік. Мұнда «Астана Опера» 
театрының талантты әртістерден құралған 

топпен келдік. Елімізді Чингай парадында 
таныстыру – біз үшін үлкен қуаныш, – 
деді жоба жетекшісі Ж.Абдрахманқызы.

Оның айтуынша, «Астана Опера» 
әртіс тері Қазақстанның Сингапурдегі ел-
шілігі жоспарлаған тағы бірқатар мәдени 
шараға қатыспақ. Айта кетейік, «Астана 
Опера» мемлекеттік опера және балет 
театры – еліміздегі ең ірі $нер ордалары-
ның бірі. Қазір театр әлемдік деңгейдегі 
опералар мен балеттерді қойып, үздік 
$нерпаздарды сахнада шығарып жүр. 
Театр репертуарында қазақ мәдениетіне 
тән шығармалардан бастап, әлем классика-
сына дейін кең ауқымды қойылымдар бар. 

Азиядағы ірі мерекелік шоуда «Астана 
Опера» мемлекеттік опера және балет 
театрының ұжымымен қатар, Қазақ ұлт-
тық $нер университеті және Қазақ ұлттық 
хареография академиясының $кілдері 
к$шелік шеруге қатысты. Қазақстандық 
әртістердің $нері мерекенің маңызды 
б$лігі болып, ұлттық дәстүрлердің ерекше 
болмысын және халық $неріне қазіргі 
к$зқарасты к$рсетті.

Айта кету керек, биыл 52-ші Чингай 
парадына әлемнің әртүрлі елдерінен 11 
мыңнан астам әртіс қатысты. Бұл шерудің 
ерекшелігі – құрылымы мен мән-мағына-
сында. Шеру басталар алдында қайта $ң-
делген пластикалық пакеттерден жасалған 
миллиондаған гүл бүршіктері қойылған 
үлкен стенд қойылған. Ондағы әр гүл 
Сингапур халқына деген сүйіспеншілік-
тің, жақсы тілек пен ниеттің мағынасын 
білдіреді. 

2000 жылдардың басында «Хабар» телеарнасында к$рсетілген «Азамат» ин-
теллектуалды бағдарламасы тұтас бір буынның есінде қалды. Бұл жоба к$шбас-
шыларды тәрбиелейтін, студенттердің шешендік $нерін шыңдап, сыни ойлау қа-
білетін дамытуға және $з к$зқарасын дәлелді қорғауға үйрететін маңызды алаңға 
айналды. Дәл осы бағдарламадан шыққан түлектер қазіргі таңда мемлекеттік 
қызметте, білім беру және кәсіпкерлік салаларында ел дамуына үлес қосып жүр.

15 жылдан кейін «Азамат» телебағдарламасы жаңартылған форматта к$рер-
менге қайта ұсынылып отыр. Қазақстанның 100 жоғары оқу орнының арасынан 
пікірсайыс клубтары белсенді жұмыс істейтін 32 университет іріктеліп алынды.

Жаңартылған «Азамат» бағдарламасының алғашқы шығарылымы Наурыз 
мерекесі қарсаңында «Хабар» телеарнасынан эфирге шығады. Бұл – студенттерге 
$з қабілеттерін танытып, аналитикалық және шешендік $нерлерін паш етуге 
берілген бірегей мүмкіндік.

ВОЛОНТЕРЛІК ТАҚЫРЫБЫНДА 
ДӘРІС ОҚЫЛДЫ

Қазақстан Республикасының Мәдениет және ақпарат 
министрлігі студент жастардың қайырымдылық, мейірімділік, 
жанашырлық пен гуманизм құндылықтарын қалыптастыруға 
және дамытуға арналған ашық дәрістер циклін бастады.

Осы бастама аясында еліміздің жоғары оқу орындарында қайырымдылық 
және волонтерлік ұйымдардың басшылары дәріс оқиды. Олар $з тәжірибелерін 
б$лісіп, волонтерлік істің маңызы туралы әңгімелейді. Дәріс Астанада басталып, 
оқу жылының соңына дейін еліміздің барлық $ңірлерін қамтиды.

– Интернетті ашсақ, к$птеген негативті ақпаратты к$реміз. Балалар т$-
белесіп жатады, қатігездікке барады. Бірақ осындай іс-шаралар балалардың 
бойына мейірім ділікті сіңіруге үлес қосады. Жалпы, елімізде волонтерлыққа 
үлес қосқысы келетін жастар к$п. Жылдан жылға саны артып келеді, – дейді 
«Жасұлан» бірыңғай балалар мен жас$спірімдер ұйымының атқарушы директоры 
Ақнұр Тұрдалиева.

Айта кету керек, Қазақстанда 755 волонтерлік ұйым, 2 мың бастамашыл топ 
және 275 мың белсенді волонтер жұмыс істейді. Олардың ішінде 3,5 мың «күміс» 
волонтер, яғни 55 жастан асқан ерікті бар. Былтыр «Игі істер марафоны» жобасы 
аясында 7 000 игі іс жасалып, оған 50 мыңға жуық адам қатысты.

ІСМЕР ӘЖЕЛЕРМЕН КЕЗДЕСУ
Белсенді ұзақ өмір сүру орталығының ісмер әжелері 

«Ұрпақтар сабақтастығы» жобасы айында мектеп оқушыла-
рымен кездесу өткізді.

Астана қаласындағы № 73 физика-техникалық мектептің 9 «Е» сынып 
оқушыларына шеберлік сабағын берді. Сабақ барысында әжелер тігіншілік 
$нердің қыр-сырына тоқталып, қыздарға $лшеп пішуді к$рсетіп, белдемше тігуді 
үйретті. Сабақтың негізгі мақсаты соңғы кезде сұранысқа ие тігінші мамандығын 
насихаттап, қыздарды қол $нерге баулу еді.

Арт-терапия үйірмесінің шеберлері Майшекер Жаннатова мен Тұрдыгүл 
Сүлейменова тігінші – шығармашылық мамандық иесі екенін және $нерлі 
адамның әрдайым табысты болатынын баса айтты. Сабақ соңында сынып жетек-
шісі Раушан Тайманқызы ұрпақ тәрбиесіне араласып жүрген белсенді әжелерге 
алғысын білдіріп, мектеп қабырғасына жиі келіп тұруларын сұрады.

9-сынып оқушылары Саида Мақсатова мен Тоғжан Тулеуова тігіншілік – қол 
мен қиялдың еңбегі екенін және мамандықты бала кезден армандау керектігін 
айтты.

Мамандыққа баулуға бағытталған шеберлік сабағы жоғарғы сынып оқушы-
лары үшін пайдалы ақпарат болды.

«АЗАМАТ» БАҒДАРЛАМАСЫ 
КӨРЕРМЕНМЕН ҚАЙТА ҚАУЫШАДЫ

«Хабар» телеарнасының 30 жылдық мерейтойы қарсаңын-
да Парламент Мәжілісінің, Мәдениет және ақпарат министр-
лігінің, Ғылым және жоғары білім министрлігінің қолдауымен 
«Азамат» бағдарламасы эфирге қайта оралады. Бұл туралы 
«Хабар» Агенттігінің Басқарма төрағасы Кемелбек Ойшыбаев 
мәлімдеді.

Мәдениет – ел имиджінің бір көрсеткіші. Соңғы уақытта бұл 
салада жағымды жаңалық көбейіп келеді. Әсіресе, ха-

лықаралық ареналарда бой көрсетіп, өнерімен таңғалдырған 
қазақстандық өнер өкілдері, мәдени кешендер көп. Жақында 
Сингапурда өткен Чингай шоуына «Астана Опера» мемлекеттік 
опера және балет театрының әртістері де қатысты. Бұл – театр 
әртістерінің, қала берді еліміздің Азиядаға ең ірі шоудың бірі 
саналатын шеруге алғаш рет қатысуы. 

КӨШЕ ШЕРУІНДЕКӨШЕ ШЕРУІНДЕ
ӨНЕР КӨРСЕТТІӨНЕР КӨРСЕТТІ

ОТАНДЫҚ ӘРТІСТЕРОТАНДЫҚ ӘРТІСТЕР

Чингай шоуы – 
Сингапур тәуелсіздігінің 60 
жылдығына орай ұйым-
дастырылған шара. Атал-
мыш мәдени шара алғаш 
рет 1973 жылы Синга-
пур мемлекетінің негізін 
қалау шы Ли Куан Юдің 
бастамасымен $ткен. 
Содан бері әлемнің наза-
рын ерекше аударған к$ше 
шеруіне айналды. 


